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GAP Idaresi Başkanlıgı. "GAP Master Planı"nın yerini alacak. Güneydogu Anadolu Bölge 
Kalkınma Planı çalı şmasını. katılımcı bir süreç içinde başlatmış bulunmaktadı r. 

Teknisyen olarak hazırlık çalışmasında görev aldıgım ve 1989 yılında tamamlanan Master 
Planı 'nın uygulanmaya başlaması üzerinden geçen 10 yıl. Planın sadece güncelleşti rilmesi i lıt i · 

yacını degil. kapsam ve yaklaşım gibi başka degişiklikleri de gündeme getirmiştir . Son on yılda 

Dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve planlama pratiginde önemli degişiklikler olmuş ve kalkın

ınayla ilgili bazı temel kavramlar daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yapılan dünya zirvesinde. çevre ve dogal kaynakların korunması konu
ları ile sürdürülebilir kalkınma yaklaşımı. kalkınma literatüründe ön plana çıkmıştır . Kalkınma 

kavramı artık salt. kaynakların geliştirilmesi ya da fiziksel yapıların inşasını içermemektedir. 
Artık sadece sulama ya da tarımsa l üretimi arttırmak gündeme gelmemektedir. Ka lkınmanın 

odagına insan yerleştirilm iş ve doga ı kaynakların korunması birinci derecede önem kazanmış 
bulunmaktadır. 

Gündem-21 dokümanını üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu, hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkanla rı tarafından imzalanan Rio Zirvesi'ini takiben, başka konularda da 
önemli gelişmeler ortaya çıkmıştır . 1994'te Kahire Konferansı "nüfus". 1995'te Pekin Konferan
sı " cinsiyet dengeli kalkınma " konusundaki yeni ilke ve yaklaşımları belirlemiştir. Kopen
hag'daki ilkeler kalkınmada sosyal politikalara ilişkin yeni gündemler saptamıştır. 1996'da Is
tanbul'daki Habitat ll Kent Zirvesi. kalkınmanın ve gelişmenin kentsel baglamına ili şkin deger
Ieri evrensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçek leşen Dünya Su 
Forum u. kalkınma ve su kaynaklarının geliştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagdaş yaklaşım
l a rı ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretmekteydi. Ancak 
bu gelişmeler GAP'ın genelinin. bir tür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagdaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sunmuştur. B ir 
diger fırsat ise. siyasi karar organının. GAP' ın 201 O yılına kadar tamamlanması talimatıy la bir
likte ortaya çıkmıştır. Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden saglanan girdi ve katkıla rla . bu 
talimalın geregini yerine getirme yolundaki önemli bir adım olarak gerçekleşmiş o lacaktır. 

Katılımcı bir şekilde yapılmasını esas aldıgımız Güneydogu Anadolu Bölge Ka lkınma Planı 

ça lışması için tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
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degişik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin fı rtınası top lantıları yapıldı. Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntemlerinin 
belirlenmesi ile ilgili olarak, tüm paydaşların görüş ve katkıları alındı. 

Bu kitap. 29 Eylül2000 tarihinde Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası Toplantı salonunda ya
pılan toplantıdaki konuşma ları kapsamaktadır. Ancak katkı ve katılımdan an ladıgımız bu top
lantılarda ortaya konan görüşlerle sınırlı kalmamaktadır. Toplum kesimleri ve on ların örgütleri 
aracılıgıyla yapılacak katılım ve katkılar için bir dizi başka yöntem de uygulanmaktadır. Temsil 
ed ilemeyen kesimlere dogrudan ulaşma yöntemleri de kullanılanarak. katılım en üst düzeyde uy
gulanmaya ça lışılacak ve Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Planı bu kez aşagıdan yukarıya 
bir şekilde oluşacak. bu program bütün paydaşlar tarafından çizi lmiş şekliyle. uzmanlar tara
fından gerçekleştiritmiş ve yine paydaşların onayıyla yürürlüge girmiş veya siyasi iradeye su
nulmuş olacaktır. Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama anlay ışıyl a gerçekleştirilen ilk 
kapsamlı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılımc ıların ortak emegi ve katkısıyla ortaya çıkmakta olan yeni Güneydogu Anadolu 
Bölge Kalkınına Planı çalışmalarının hazırlık aşamasında oldugu kadar uygulamada da başar ı

lı olmasını diliyorum. 
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Dr. Yavuz EGE- (GüneydoAu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Degerli Konuklar. bir seri toplantının devamı olan bugünkü toplantımıza hoş geldiniz. Hepi
nizin bildigi gibi 2010 yılını kapsayacak şekilde. bir bölge ka lkınma planı hazırlıgı sürdürölmek
te ve planın hazırlanma süreci de katılımcı bir yaklaşım içinde yürütülmektedir. Dolayısı ile bu 
tür toplantılarda önemli bir girdi almayı bekliyoruz. Ilk toplantılar biliyorsunuz. GAP Idaresi ta

rafından nisan ortası ile mayıs sonu arasında GAP Bölgesi'ndeki dokuz ilin her birinde ayrı ay
rı olmak üzere yapılmıştı. Bunlar bilgilendirme topla ntıla ı' ı mahiyetindeydi ve sorun ların da ye
rinde tespiti. bir başka amaç olarak alınmıştı. Geçtigirniz toplantılardan elde edilen veriler. gir
diler ve bunların yanı sıra. ayrıca teknik düzeyde tertip edilen diger başka toplantılarla. elimiz
de bulunan ve "GAP Bölge Kalkınma Planı Çalışma ları" başlıgını taşıyan bir taslak. doküman or
taya çıkm ış bulunuyor. 

Bu doküman. esas itiba rı ile kalkınma planın ın vizyon. amaç. hedef ve politika la rını. bir baş
ka deyişle özünü oluşturmaktadır. Burada henüz say ısa l herhangi bir şey görmemiz mümkün 
degil. Niye? Çünkü öncelikle temel ilkeleri, temel çerçeveyi sizlerle birlikte çizmeyi amaçladık. 

Bu şu demek; Plan ça l ışmasının bundan sonraki aşama larında da sizlerle yine çeşi tli defalar bir
likte olup. daha önceki gibi katkı saglamanızı bekleyecegiz. Şimdiye kadarki çalışmaların olum

lu ve başarı lı bir şekilde gelişLigini söyleyebilirim. Umarım bundan sonraki ça lışmalarımız da 
aynı ölçüde başarılı olur. 

Şimdi ben lafı daha fazla uzatmadan; bu doküman ile ilgili kısa bir sunuş yapacak olan pro
je ekibirnizin Iktisadi Planlama Grubu Başkanı. Sayın Mehmet Polat'a söz vermek istiyorum. 
Bundan sonra. ta rtışma kısmına geçecegiz ve sizlerin görüşlerinizi a lacagız. Bu arada Sayın Po
lat'a söz vermeden önce. bir hususu hatırlatmak istiyorum. Sizlere dagıtılacak olan. tercihler. 
daha dogrusu amaç tercihleri formunu daldurmanızı özellikle rica ediyorum. Bu. bizim için ol
dukça yol gösterici olabilecek bir veri tabanı oluşturacaktır . Bu formda. onaltı tane temel amaç 
yer alıyor. Bu amaçlar arasında özellikle öncelik vermek istediginiz varsa. onları ögrenm iş ola
cagız. Bunun yanı sıra. bu onaltı amaç arası yer almamakla birlikte. sizin amaçlar arasında yer 
alması gerekligini düşündügünüz. başka amaçlar var ise onları da belirtmenizi isteyeGegiz. Bir 
de. bu. onaltı amaç arasında. öncelik sırasında degiştirmeyi düşündükleriniz varsa onla rı da not 
etmeniz bizim açımızdan son derece yararlı olacaktı r . Şimdi sözü Sayın Polat'a veriyorum. Bu
yurun. 
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Mehmet POLAT- (iktisadi Planlama ve Finans Modelleri Grup Yöneticisi) 

Teşekkür ederim; Sayın Başkan. degerli konuklar. Sizleri sıkınamaya çalışarak kısaca yap
maya çalıştı klarımızı anlatmaya çalışacagım. 

Sayın Başkanın ifade ettigi gibi. plan dönemi 2002 ile 201 o·u kapsayacak. Baz yılı 2001 y ı

lı olacak ve dokuz yıl lık süreyi kapsayacak. 201 O yılı nereden çı ktı? Diyecek olursanız. 201 O y ı

lı Bakanlar Kurulu 'nun direktifinden çı kmıştır. Bakanlar Kurulu'muz. "2010 yılında GAP'ın biti
rilmesi" direkLifini vermiş bulunmaktadır. Direktif çerçevesinde. GAP Bölge Kalkınma Idaresi ta
rafından özel bir ekip kuruldu. Ekibin başında uzun bir plancılık geçmişi olan Dr. Yavuz Ege var
dır. D ış Ticaret Müsteşarlıgı yapmış olan Sayın Ege, büyük bir özver·i ile bu görevi kabul etti ve 
bir ekip oluşturdu. Benden. iktisadi planlama ve finansmandan sorumlu olmarnı talep ettiler. 
ben de bu görevi zevkle kabul ettim. 

Benim de. daha önce yirmi yedi yıl ça lışmışlıgım var. Bunun yirmi a ltı yılı Devlet Planlama 
Teşkilatında. Uzman yardımcılıgından. Genel Müdürlüge kadar süren süreç. Bu planı yapmak 
için şöy le bir örgütlenmeye gittik. Bu GAP Bölge Kalkınma Idaresi bir proje direktörü tayin etti. 
Bu proje direktörünün yanında . GAP Idaresi'nden proje koordinatörü bir arkadaşımız var. O ge
çen hafta buradaydı ve bir takdim yaptı sizlere. Bunun dışında . projenin danışmanları var. Alan
larında tebarüz etmiş danışmanlar var ve beş ana grup şeklinde yürüyor proje. Birincisi: Bölge 
Kalkınma Grup Başkanlıgı , Ikincisi: Iktisadi Planlama ve finansman Modelleri Grup Başkanlıgı, 

Sosyal Planlana, Tarımsal ve Kırsa l Kalkınma. Alt yapı ve Çevre ve Tabii bir de Iletişim grubu 
var. 

Bunun yanında GAP Bölge Kalkınma Idaresi'nden arkadaşlarımız: destek hizmetlerini yürüt
mektedirler. Onların da çaba larıyla bu i şleri başarınaya çalışıyoruz. Şimdi Sayın Başkan belirt
tiler. bu planın hazırlanma yöntemi katılımcılık . Tabii bu katılımcılı k iki şekilde etkili oluyor. Bi
rincisi daha saglam oluyor. daha ayakları yerde bir şey yapıyorsunuz ama biraz yavaş oluyor. 
katkıları almak. onu tekrar devreye sokmak takdir edersiniz ki zaman alan bir öge ama daha 
saglam gidiyoruz. Bu işi yaparken. biz varız. bir programa plana dahil olan. ondan etkilenecek 
olanlar var. bir de bizim dışımızdaki evren var. Bu üç unsur dışında uluslararası boyutu da göz 
önüne almamız lazım. Gündem 21. GAP- Birleşmiş Milletler Kalkınma Programı -bu Birleşmiş 

Milletler ile olan ilişkileri belirleyen bir unsur- bir de Türkiye'nin yeni 2023 perspektifi ve yeni 
hazırladıgı Sekizinci Kalkınma P lanı 'nı da bu çalışmada. dışsa l faktörler olarak ele a lacagız. 

Nasıl bir çalışma yöntemi uygulamamız lazım? Ilk olarak bölgedeki kuruluşların ; DSI. Köy 
Hizmetleri. Karayolları vb kuruluşların bu işi benimserneleri ve dogru yönlendirmeleri. Ikincisi 
bölgedeki Sivil Toplum örgütleri ve bölgedeki olaya taraf olan örgütlü olmayan kesimlerin pro
jeye dahil olmaları. Bundan önceki plan ve buna yönelik yapılan diger sosyal ey lem planı . diger 
projeler ve mevcut durum tespitini yapmak gerekir. Bu ça lı şmala r. veri toplamalar sürüyor. 
önemli aşamalar kaydedildi. Bundan sonra ilk aşama kalkınma ihtiyaçlarını tespit etmektir. Do
kuz ilimizdeki kalkınma ihtiyaçla r ıınız nedir? Bunu mümkün oldugu kadar rakamsa llaştırılmak 

6 



gerekir. Ikinci aşama. planın amaç. hedef ve stratejilerinin belirtilmesidir. Şimdi. amaç. hedef ve 
stratejilerin çerçevesini. ilkelerini. prensiplerini koyan ça lışmay ı önünüze getirdik. eleştiri leri niz

le bunu daha da iyiye dogru götürecegiz. Tabii bu az önce sayd ıgım ça lışmalar çerçevesinde bu 
amaç. hedef ve stratejilerin rakamsaliaşması ortaya çıkacak. Bu rakamsaliaşma ortaya çıktıgm

da da kalkınma alternatifleri ortaya çıkacak. seçenekler ortaya çıkacak. Bu seçeneklerin bir ele
meye tabi olması gerekir. Elerneyi de. finansman modelleri ile kaynaklarla yapabiliriz. Bu yine 
kuruluşlardan ve finansman modellerinden ortaya çıkacak. Daha sonra da finansman kaynak
ları belirlenmiş. bir seçenekler bütününü karar a lıcı merciiere sunmanız söz konusu. Tabii bu Se
çeneklerin programlandırılması lazım. Yani bir seviyeye geldikten sonra. hangi iş programlarıy

la hangi projelerle neleri gerçekleştireceg iz. Bunları yapmak gerekiyor. Bütün bunların yapılma

sı da yetmiyor. Ondan sonra da izleme-degerlendirme önem arz ediyor. Nası l izlenecek. bunun 
da sisteminin kurulması gerekiyor. Burada. bu dönemi kapsayacak hedeflerimiz. politikalarımız 

olacak. Bir de bu dönemi de aşacak bir vizyonumuz olacak. Yani 2020-2030 yıllarına giden bir 
vizyonumuz olacak. Bu vizyonda neleri amaçlıyoruz? Kısaca belirteyim. Temel olarak refah. re
fah' ın arttırılması. diger bölgelerle gelişmişlik farklarının kaldırılması ya da en azından AB 
normlarında olan % 10 mertebesine düşürülmesi. Herkese ekonomik faaliyetlere katılma fırsa
tı. Kaynakların etkin ve verimli kullanımı . istihdamın arttı rılması. ulusal ekonomi ile bütünleş

me. Dünya ile bütünleşme. dışa açık demokratik bir toplumsal yapının oluşturulması. Güçlü. do
nanımlı. egiLilm iş. özgüvenli bireyler. Ve bunların sürdürülebilirligi. 

P lanın genel amacı nedir? Katılımcılık yaklaşımı ile bölgedeki bütün insanların yaşam kaliLe
sini yükseltmek ve bunu sürdürülebilir kılmak. Yani payandalara. destekiere ihtiyaç olmadan 
yaşam kalitesinin yükseltilmesi. Hangi temel ilkeler çerçevesinde. bu amacı ve vizyonu gerçek
leştirecegiz. AB normları ve Bölgesel kalkınma politikaları çerçevesinde. uluslararası yükümlü
lüklerimiz göz önüne alınarak. Birleşmiş Milletler Sözleşmesi . 2023 Türkiye Perspektifi ve seki
zinci 5 yı llık planın temel ilke ve politikaları çerçevesinde çalışma larımızı yürütecegiz. 

Bölgenin kalkınması ne tür bir yöntem ile olacak? Kalkınma dedigirniz zaman neleri kastedi
yoruz? Gördügün üz gibi bunun birinci yolu. ekonomik şartların iyileştirilmesi. ekonomik ka lkın

ma. sosyal şartların iyileştirilmesi. kültürel şartların iyileştirilmesi. mekansal ve çevre ile ilgili 
şartların iyileştirilmesi. Bu iyileştirmeler. bu geliştirmeler neye yönelik olacak? Bunların hepsi
nin temelinde. insani gelişme. yani insanın yaşama şartlarının en iyiye götürülmesidir. Insani 
gelişmede yöntemimiz nedir? YönLemimiz: Katılımcılık ve sürdürülebilirliktir. Insani gelişme te
melinde. entegre kalkınma çabasını saglamak için de tabiki pazar ekonomisi. Pazar ekonomisi
nin bütün kurum ve kuralları ile rasyonel bir biçimde işlemesini. hem bölgede hem de Türkiye'de 
geı-çekleşLirmek gerekiyor. Bu amaçla bölgede yapılacak olan yöresel pazarın canlandırılmas ı. 

yöresel pazar dinam ikleı'inin kullanılması ve bu dinamiklerle ulusal ve uluslaraı'ası pazarın bir
leştiri lmesidir. Pazarın çözüm getiremedigi alanlarda. tüm dünyada oldugu gibi. takdir edeı'siniz 
ki kamu inisiyatifi kullanı lacaktır . Bu yerel kamu inisiyatifi ya da ulusal kamu inisiyatifi olabi
lir. 
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Sürdürülebilir kalkınmanın gerçekleştirilebilmesi için. Beşeri dogaı ve ekonomik kaynakların 
uyum içerisinde olması ve kullan ılması gerekmektedir. Beşeri kaynakları geliştirmek için dogaı 

kaynak ları. ekonomiyi geliştirmek için beşeri kaynakları feda etmek durumunun olması sürdü
rülebilirlik degildir. Dogaı Kaynakları ekonomik ve beşeri amaçları için kullanırken dengeli kul
lanmak duruıııundayız. yoksa tükenebilir kaynaklar olan doga ı kaynakları kaybetme olası lıgı 

her zaman söz konusudur. Bu baglanıda pazarın çözüm getireıııedigi alanlarda hedef grupları

nın desteklenmesi. yoksulların desteklenmesi söz konusu. ayrıca doga ı. beşeri kaynakların ge
liştirilmesi için çagdaş. kurumsal yapıların oluşturulması kaçınılmaz görünüyor. Tabii bunu me
kansal organizasyon içinde pazar ekonomisi kuralları çerçevesinde. çevre boyutunu da göz önü
ne alarak yapmak gerekiyor. Bun ları yapmak için kaynak gerekiyor. bazı alanlarda görüyoruz 
ki kamu kaynakları yeterli degil, o zaman kamu dışındaki yerel ve ulusal olanakların seferber 
edilmesi lazım. Onlar için planın cazip hale getirilmesi lazım. Uluslararas ı olanakları seferber et
mek lazım. Bu olanaklardan faydalanmak için gerekli olan sistemi. modelleri oluşturmak lazım. 

Dezavantajlı gruplar. yoksullar için işsizlik söz konusu. Buna da bir çare bulmak lazım. Ulu
sal serveti korumak. geliştirmek. beşeri kaynakların ekonomik aktiviteye kısa vadede hızla ka· 
tılmasını saglamak için uygulanması gereken projeler var. Bu çerçevede biz on altı tane amaç 
belirledik. Az önce Sayın Başkanın da belirttigi gibi bu amaçlarda herhangi bir sıralama söz ko· 
nusu degil ama sıralamanın katkısın ı sizlerden bekliyoruz. Eksik olan bir şey varsa bunu da siz· 
lerden bekliyoruz. Gaziantep'de. Urfa'da degerli katılı mcılarla görüştü k. Bugün de Diyarba
kır'daki siz degerli katılımcı arkadaşlarla görüşüyoruz. Katkılarınız bizim için çok önemli. 

Büyüme ve gelişme sürdürülebilir olmalı ve bunun iktisadi. fiziki, beşeri bir altyapısı var. ön· 
celikle bu altyapının geliştirilmesi lazım. Bölgelerarası ve bölge içi gelişmişlik farkları var. Üçün
cü amacımız Pazar ekonomisini geliştirecek önlemleri almak. Ve ulusal pazarla bütünleşmeyi 
saglamak. Son yirmi yıldaki gelişmeler bize. rekabetçi pazar ekonomisinin dışındaki ekonomik 
örgütlenmelerin yaşayabilir ve sürdürülebilir olmadıgın ı gösterdi. Bizim tercihimiz katılımcılık 

prensibine de uyan. ulusal düzeyde düşünürsek. 60 milyon veyahut 70 milyon tüketicinin talep
lerine cevap veren bir ekonomik örgütlenme. O taleplere göre üretim yapan bir ekonomik örgüt
lenme. Bu önem arz ediyor. Kamu ve özel kesim işbirliginin güçlendirilmesi ve yerel girişimcili· 

ginin desteklenmesi. Yerel inisiyatifierin öncülügünde. yerel dinamiklerin harekete geçirilmesi 
yolu ile yapılacak bir kalkınma hareketi yaşama şansı itibarı ile daha güçlüdür. 

Beşinci sırada su. toprak ve biyolojik kaynakların verimli ve sürdürülebilir kullanılması sag
lamak yer alıyor. Bildiginiz gibi toprak ve biyolojik kaynaklar. tükenebilir kaynaklardır. bu kay
nakların sürdürüle_bilir olması bizden sonraki nesillere kalması gerek. Gıda güvenligi ve güveni· 
lirliginden de amaçladıgımız. gıdanın hem herkese yeterli miktarda olması . hem de güvenilir ni· 
telikte ve kalitede olmasıdır. Yoksulların. fakirlerin. topraksızların. işsizlerin . kadınların. çocuk· 
ların planda kalkınmada etkin katılı mının kolaylaştırılması da diger bir amaç olarak ortaya çı

kıyor. Cinsiyet dengeli toplumsal gelişme sürecini güçlendirmeye gelince. takdir edersiniz ki nü
fusun o/o 50 · o/o 52'si kadınsa-kadının kalkınmaya eşit ve güçlü bir biçimde katılması. toplam 
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kaynagın özellikle beşeri kaynagın etkin ve verimli ku llan ım ı için büyük önem arz etmektedir. Ye
rel inisiyatifler öncülügünde kurumsal kapasitenin güçlend irilmesi için insan kaynaklarının ge
liştirilmesi: Kamu kuruluş lar ve örgütlü kesimlerin kalkınmada etkin rol oynaması için kapasi
tenin güçlendirilmesi. 

Onun cu amaç olarak sı ralanıaya koyduguınuz bir diger amaç. örgü n ve yaygın egitim olanak
l arının herkese. her yerde etkin bir biçimde sunulması. Çünkü egitim li kadroların her şeyi daha 
iyi yapabilecegi artık yadsınaınaz bir gerçektir.Saglık standartların ın yükseltilmesi ile saglıklı bi
reylerin. üretime. kültürel aktivitelere. daha iyi bir biçimde katılabilecegi şüphesizdi r. Kalkınına 

ve toplumsal bütünleşme sürecinde kültürel birikimlerden yararlanmak gerekir. Bölgenin kültü
rel birikimi. kalkınınaya, katılımcı kalkınınaya ve özellikle pazar kuralları içerisinde kalkınma
ya elverişlidir. Bu avantajları kalkınma sürecinde etkin bir biçimde kullanmak. Mekan organi
zasyonunu işlevsel kılmak yerleşınelerin büyüklük ve y ıgı lınalarından ekonomik ve toplumsal çı
karım lar sagıaınak gerekir. Bildiginiz gibi yerleşmeler çeşitl i fonksiyonlara sahip ve bu fonksi
yonlar dışsal ekonomiler yaratıyor ve bu dışsal ekonomileri uzınanlaşınalarına göre işlevsel bir 
bütünlük içerisinde geliştirmenin daha etkin olacagı kabulü planlama çevrelerinde hakim olan 
bir görüştür. Ag sistemlerini kurmak ve güçlendirmek yoluyla kır-kent işlevsel bütünlügü sagla
nıak da bir amaç olarak ortaya çı kıyor. Kır ve kent ilişkileri nin güçlendigi bir dönemde. bu rol
lerin birbirleri ile uyumlu bir biçimde yürütülmesi son derecede gereklidir. 

On beşinci amaç olarak çevre ve kalkınınay ı bütünleştirmek yer alıyor. Çevre ve kalkınına 
birbiri ile çelişen degil. birbirini tamamlayan faktörlerdir. Çevre ve kalkınınayı ekonomik ve sos
yal kararlar ile bütün leştirrnek gerçekten büyük önem arz ediyor. Son bir amaç da tarih ve kül
tür varlıklarının korunması dır. Bölgede çok zengin olan bu varlıkların korunması. kurtarılması 

ve degeriendiri lmesi önem arz etmektedir. 

Bu plandan öncelikle beklenenler nelerdir diye baktıgımızda. özetlersek: Bu planın sonunda 
ekonomik yapıda degişim sürecinin başlaması. bölge toplumunun yaşam kalitesinin yükseltilme
si. bölge ile ulusal ölçekteki göstergeler arasındaki Farklılıkların aza ltı lması . gelir dagılımındaki 

göstergelerin. ömür göstergelerinin ve benzeri teknik göstergelerin aynı olması . bölge içi ve dışı 

özel kaynakların katkıl arının sagıanması . kalkınma faaliyetine özel kesim ve bölge dışı özel ke
siminin de katılmasının saglanması ve bu bütün içerisinde. hayata daha etkin katılmak için is
tihdam olanaklarının sagıanmasıdır. diyebiliriz. 

Beni sabır ile dinlediginiz için teşekkür ediyorum. Eleştirileriniz ile daha iyiye gidecegimizi 
umut ed iyoruz. Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Şimdi tartışma bölümüne geçiyoruz. Söz isteyen degerli katı lımcılara bir seyyar mikrofonu
muz var. arkadaşım ız o mikrofonu iletecek. Ya lnız kayıtlar bakımından söz a lanların kendilerini 
ilk önce tan ıtma larını istiyoruz. Buyurun efendim. 
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lskan TECIN- (Ziraat Mühendisleri Odası , Diyarbakır Şube Yöneticisi) 

Ben daha önceki toplantılarınıza katılmıştım . Diyarbakır'da yaptıgın ız Ilk toplantınıza da ka· 
tılmıştım . Ilk toplantılarda henüz plan yoktu. Ikincisinde amaçlar için görüşlerimizi bildirmiştik. 

Bu toplantıda. tek tek amaçlar üzerinde durarak. sözü fazla uzatmak istemiyorum. Sadece 
meslegiın ile ilgili bir iki konuya deginmek istiyorum. Bu planın bir şekilde ·bu topla ntılara ka· 
tıldıktan sonra 1989 Master Planını da gözden geçirdim· eskisinden farklılıkları yok. Ordada 
büyük iddialar var. burada da var. Benim için farkı şu. ben bu planı artık biliyorum. Böyle iddi· 
aların oldugunu biliyorum. Bundan sonra kendi şahsım adına bunun takipçisi olacagım . Geçmiş 

p lan ı bence yeteri kadar halka indireıned ik. Orada da güzel iddialar var. güzel belil'leıneler var. 
ama hiçbir şekilde takibi olamadı. Beşinci bölümde bizim biraz meslegimizle ilgili iddialar vardı. 

Yani sulama yatırım l arının ne durumda olması gerektigini. ne durumda oldugunu söylemenin 
anlamı yoktur. Sulama yatırımlarının öne çıkarılması kesinlikle dikkate alınmalıdır. Tarımsal 

destekleme politikalarının şu an merkezi hükümetin yapınayı düşündügü şekilde gerçekleşmesi· 

nin bölge tarımına ve Türkiye tarımına bir şey getirecegini düşünmüyoruz. Kararların tekrar 
gözden geçirilmesi ya da sadece destekleme ilgili kararların degişmesi gerekmektediı•. Bu konu· 
yu geçen toplantıda da tartışmıştık. Artık sivil inisiyatiflere de önem veriyorsak Ister bölge ol· 
sun. ister Türkiye düzeyinde olsun. tartışmalıyız. Bunu Türkiye taı·t ışına lı bence. Hele Güneydo· 
gu tarım a lanları için bunu kesinlikle tartışmalıyız. Yine hükümetlerin politikalarına baktıgımız 

zaman. tarımsal yayıının yavaş yavaş göz ardı edildigini rarkediyoruz. Diyarbakır Tarım ll Mü· 
dürlügü Çiftçi Egitim Müdürümüz de burada sanırım bu konuda o da görüş bildirir. Bölgenin ta· 
rımsal yayım anlamında çok eksigi var. Bir başka bir konu da "ürün deseni planlaması" yine 89 
Master planında bu anlamda çok büyük hedefler konulmuştu . Bunu yine GAP Idaresi yapmış. 

Şu anda bakıyorum bu ürün desenine. esamesi yok. 

Sulama yatırımlarının 2005'te biLirilmesi gibi bir hedef konmuş. 85'den 2005'e planlaması 
yapılmış. buna göre oluşabi lecek bitki deseni ortaya konmuş. Şu an 2000 yılındayız. hiçbir ala· 
kası yok! Bunlar niye takip edilmedi? Yahut biz niye takip etmedik? Niye gerekli kamuoyu oluş· 
turulınadı? Bundan sonra nasıl kamuoyu oluşturabiliriz? Bunu salona söylüyorum. aslında size 
degil; Bizler bölge insanları bundan sonra yeteri kadar etkin olmalıyı z. Diger konulardan bahset· 
rnek istemiyorum. Ornegin. saglıkla . tarihle ilgili kuruluşlar burada. onlar da eleştirel bir gözle 
bakariarsa memnun olurum. Teşekkür edeı·im . 

Teşekkür ederiz efendim. 

Cüneyt ALPHAN- (Do~u ve Güneydo~u Köy ve Mahalle Mulıtarları Derne{U Genel 
Merkezi Basın Sözcüsü) 

Sayın Başkanım. ben de az önce konuşan arkadaşıının kaygı larını paylaşıyorum. Nedenine 
gelince; Bilindigi gibi 91'de. 95'de. 97'de ve 2000 yıllarında genelde hükümetlerimiz ilk bakan· 
lar kurulunu toplaı·la ı·. Toplantılara katılırlar ve bu Bakanlar Kurulu toplantı larında. bölge hal· 
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kına yönelik ekonomik ve demokratik paketler açarlar. Ancak söz konusu paketierin hayaLa ge
çirilıne konusuna gelince. kendi adıma söylüyorum. bu pakeLierin henüz hayata geçirildigini da
ha göremed im. Sizin hazırlamış oldugunuz rapor olayına gelince. Gerçekten güzel. ama bunların 
da yaşama geçirilecegine inanmıyorum. Çünkü, sözlerinizin başında Avrupa Birligi normların· 
dan bahsettiniz. bilişimden bahsettiniz. uluslararası yükümlülüklerden bahsettiniz. ekonomik. 
sosyal. kültürel ve mekansal konulardan bahseltiniz. Oysa ki öncelikle mevcut yasa larıınız bu· 
na uygun mu ? Bunu sormak istiyorum. Burada mekansal sorunlara deginınek istiyorum. Şim· 
di bölgede boşa lan ve boşa ltılan köylerin durumu belli. 

Bu özellikle bölge illerinde yaşanan ça ı·pık kentleşıne göz önüne alınarak. bu konuyla ilgili. 
Ticaret Oda larıınız. Sendika larıınız. sivil toplum örgütlerimiz ve diger kuruluşlarıınız. rapor ha· 
zıı· ladılar. Ilgili veya etkili biı·iınlere bildirdiler. Ancak yine de çözüm olmadı. Şimd i de sosyal 
adaleı.t.en söz ediliyor. var olan yasalar degiştirilınedigi müddetçe hangi sosyal adaletten söz 
edebiliriz acaba? Burada yerel inisiyatirler. sivil toplum kuruluşlarından söz ettiniz. Burada si· 
vii inisiyatiflerin. demokratik kitle öı•gütlerinin ve kamu kuruluşların ın. büyük rol aynaması ge
rekiyor. Biz de buna inanıyoruz. Ancak önümüzdeki süreçte. yapılacak olan mahalli idareler ya
sasının da demokratikleştirilmesi ve tüm yöre halkına hiLap etmesi gerekiyor. Artı. siz. bölgeler 
a rasındaki eşits izligin giderilmesinden söz ettiniz. Bunun teminatı ne olacak? Toprak konusun· 
da da bir-iki şey söylemek istiyorum. Yıllard ır bölgede var olan feodal yapı. agalık. beylik duru
mundan ötürü yaşanan toprak sorunu. toprak refoı·ınu yapılınadan nasıl aşılacak? Kadınlardan 

söz edildi. Zaten ülke genelinde kadınlar ugradıkları haksızlıklar. işkence. Laciz ve buna benzer 
konular nedeniyle eziliyor. Güneydogu'da yaşayan kadınlar üç defa daha fazla eziliyor. Ve her
kes bunu biliyor. Medeni kanunda degi şikli k yapıl ınadan bu nasıl saglanabilir? Saglık Hizmetle· 
ri; Burada doktor arkadaşlarıınız var. söylemek gerek mi ? bilmiyorum ama içler acısı. HasLa· 
ne var. Doktor Yok! Doktor var hasLane yok! Okullara gelince. Sayın Başkan : Bölgede halen 
1600'ün üzerinde okul kapalı . yüzlerce ögretmen açıgı var ve binlerce çocuk egitim ve ögretim 
hakkından yoksun durumda. Oysa ki anayasanın 40 ncı maddesi egitim herkesin hakkıdır diyor. 
Bu hak saglanamıyor.nasıl saglayacaksınız? Çevre Sorunu ona keza. tarih ve kültür degerieri ko· 
nusunda bir iki şey söylemek istiyorum. Diyaı·bakır'da . Çin Seddi'nden sonra dünyada en büyük 
ikinci olan surlarının ona rımı için. bundan birkaç ay önce Sayın Istemihan Talay Lararından dört 
tı· i lyon luk kaynak akLa ı· ımı vaadedildL Ancak bu henüz gerçekleşmedi. 2000 y ılı programında 

oldugu söylendi ama ben şahsen buna da inanmıyorum ve bu dört tri lyonun kaynagın verilece· 
gini Lahmin etmiyorum. 

Ayrıca ben size de teşekkür ediyorum. Böyle bir platform hazırladıgınız için. Saygılar hürmet· 
ler efendim. 

Teşekkür ederiz. 

Abdullah SESSIZ- (Dicle Üniversitesi, Ziraat Fakültesi Ö~retlm Görevlisi) 

Tarımsa l üretimdeki üretim artışı. bildiginiz gibi. Larımsal ögretim teknolojilerin kullan ılması 

ile mümkündür. Tarı nısa l ögretiın teknolojilerinden bir tanesi de Larıınsa l mekan izasyondur. Ya· 
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ni tarımın makinalaşmasıdır. Ancak hazırlanan bu taslakta. tarım makinaları imalat sanayinin 
düzeyi olsun. mekanizasyon konusunda olsun. herhangi bir uygulanıaya yer verilmemiştir . E ger 
burada planın temel amacı. bölge halkının yaşanı koşullarının yükseiLilnıesi ve bunu sürdürüle
bilir kılmak ise. sürdürülebilir büyüme ve gelişme alt yapısı içerisinde tarımsal koşu lla ı· ı da iyi· 
leştirnıeye yönelik projeler üretilnıelidir. Ornegin burada tarını mak ina ları imalat sanayinin ge· 
l iştirnıe ve özendirme ça lışmalarının yapılmasını ve bölgedeki iş letmeler bazında tarımsa l meka· 
nizasyon tasa rianıası yapılması gerektigini düşünüyorum. Çünkü diyoruz ki tarınısal üretim ar· 
tı ş ı ve veı·inılilik. mekanik gücün kullanım artışına baglı olarak artmaktadır. Hepinizin de bildi· 
gi gibi. yöı·e halkının yaşanı kalitesinin yükseltilmesi. sosyal. kültürel ve çevresel degişinı ler. an· 
cak ekonomik yapıdaki degişik lik lerle saglanabilecektir. 

Bugün bölgedeki tarını makinaları imalatçı say ısı oldukça sınırl ı ve sınırlı sayıda üretim ya
pılmaktadır. Imalatı yapı lan makinalar ise daha çok basit yapıda olan toprak iş leme. taşıma. 

ulaştırma makinalarından ibarettir. Ve bu yüzden imalatçı ların . dışarıdan bölge dışından gelen 
makinalar ile rekabet etme şansları da oldukça azdır. Burada mutlaka bölgede makine ima latı 

yapan sanayicilere veya i ş letmecilere destek veya en az ından a ltyapı veya yetişmiş birey açısın· 

dan destek saglannıası gerektigini düşünüyorum. Teşekkü ı· ederim. 

Orhan YILDIZ- (Çevre lı Müdürlügü, Çevre Mühendisi) 

Ilk önce bu katılınıcı toplantıyı düzenlediginiz için size teşekkürler ediyoruz ve kolaylıklar di· 
!iyoruz. Ben de bu konuda düşüncelerimi dile getirmeden önce bir hatırlatınada bulunmak isLi· 
yorum. GAP Projesi bölgede toprak ve su kaynaklarının degerlendiı•ilmesi için yapılmış ve ona 
göre plan lanmıştı. Fakat. istenilen amaca bir türlü ulaşı lamadı. Bölgede bazı veri çalışma ları ya
pıldı. envanter oluşturuldu. ilgili bilgiler top landı. Bunlar bazı platformlarda dile getirildi. çeş it· 

li kurumlarda konu detay lı bir şekilde ele alındı. neticede farklı boyutlar kazandı. Ve sonuçta. 
toprak. su kaynakları degerlendirme. geliştirme programları içerisine diger etkinliklerde girdi. 
Ve GAP Pı'Ojesi 89'da tekrar ele alınarak Master Plan yapıldı. Bu konuda bende çevre ınühend i· 

si olarak şunu söylemek istiyorum. Bir planın uygulanabilmesi için kesinlikle o yöı•edeki insan· 
ların veyahut projeden etkilenen. planda etkilenen insanların da buna dahil edilmesi gerekiyor. 
Yoksa istenilen sonuca da u laşılması da mümkün olmaz. Şimdi. devlet gözü ile projeye bakmak 
istiyorum. Şimdi devlet proje kapsamında barajlar inşa etmek istedi. Çeşitli kurumlar. bu bün· 
yede birimler oluşturuldu ama istenilen amaca ulaşılamadıgı anlaşıldı. Vatandaş yönünden bak· 
tıgımız zaman ise devletin bu tür yatırımları geLirdigi zamanlarda da vatandaş bu bilincine sa
hip degildi. elindeki kaynakları nası l degerlendirecegini bilmiyordu. Neticede bölgede yaşayan 
insanın . gerçekten kültür seviyesinin, egitim seviyesinin düşük oldugunu. genelleyerek söylemek 
istemiyorum ama mesela çiftçileri ele alacak olursak. toprakla ugraşan la r arasında üniversite 
okuyan insanların oran ları çok düşük. Bugün çiftçilik yapan kesim genelde ilkokul düzeyindeki 
insanlardır. Bunlaı·ın ellerindeki kaynakları . potansiyeli nasıl işletecegi konusunda bilgileri ye
tersiz. Bu toprakları nasıl işletecekleri. hangi kaynakları en verimli şekilde kullanacaklarını sür· 
dürülebilirligi saglamak için ögretmemiz gerekiyor. 
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Mesela çiftçinin elinde tarlası var ve bir ürün ekiyor. F'azla su. fazla gübre verince iyi verim 
elde edecegini düşünüyor. Ikinci sene ürünler zamanla degi şir . bazı faktörlere bag lı olarak ya ar
tar ya düşer. Yani kullanma amacına göre ya düşer ya artar. Çiftçi elindeki kaynag ı çeşitli gir
dilerle iş letmek istiyor. Neticede bölgedeki bütün kaynak la ı·ı yeni toprak kaynagı olsun. su ol
sun. bir bütün olarak düşünürsek. çiftçinin kullandıgı tarımsa l ürünleri. girdileri. veyahut yara
tacagı etkileri bilmesi gerekir. 

Çiftçi topragını işlerken . yabancı otlarla mücadelede çeşitli pestisitler kullanmak istiyor. pes
Lisitler o kadar önemli ki. dünyada bile ciddi sorunlara yol açıyorlar. Avrupa'da ve gelişmiş ül
kelerde denetim a ltına alınmış olan bu konu. ülkemizde maalesef denetimsiz kalmıştır. Özellikle 
bazı kaynaklardan edindigiın bi lgilere göreveyahut çeşitli duyuınlarda, özellikle dogu sınırlaı·ın

dan kaçak pestisitlerin girdigini ve bu daha ucuza ınal oldugu ndan_ çiftçilerin bunu tercih ettigi
ni duydum_ F'akat: çiftçiler bunların topraklarında veya ürünlerinde yaratacagı tahribatı bilmi
yorlar ya da bunu a lgılayacak kapasitede degiller. Devlet kesinlikle bu konuda yatır ım yapması 

yanısıra egitime yönelik çalışınalara da öncülük etmesi gerekiyor. Biz maalesef bölge insanı ola
rak degişikli kleri ve yeni kavramları biraz zor algı lıyoruz. direnme var. biraz zor adapte oluyo
ruz. Bu projelerin uygulanmasından tutun da denetimine kadar yapacak olan insan gücüdür. 
Atı lan her adımın verimlilik konusunda. refah konusunda iyi şeyler getirecegine inanıyorum. 

Herkese kolaylıklar diliyorum. Teşekkür ediyorum. 

Ayşen TEKiN- (Diyarbakır Tarım tı Müdürlü~ü, Çiftçi Şube E~ltlm Müdürü) 

Toplantı daveti bana ulaştıgı zaman ilişikteki zarfta bulunan. biraz önce sizin de açıkladıgı

nız on a ltı tane amaç ve bunların uygulanabilmesi için tespit edilmiş olan politikalar ve nihai he
defleı·i dikkatle okudu m. Bazı konular yinelenmiş olmasına ragmen. konunun önemine bina en ol
dugunu düşünüyorum. Genel olarak eklerneye ihtiyaç olmayan. bölgenin kalkınmasına yönelik. 
amaçla ı· ve doga ı olarak bunların uygulanması için uygun politikalar tespit edilmiş. Bu kitapçı

g ı ele aldıgımda. GAP Bölgesi yerine. dünyanın herhangi başka bir bölgesi de olsa. aynı şartla

rı içeren çok büyük bir problemle karş ılaşmadan uygulamalar yapılabilir ve hedefler gerçek leş

tirilebilir. Beni bu plan içerisinde rahatsız eden hiçbir şey yok. Sadece bunun uygulanmasına yö
nelik olarak yapılacak, edilecek şeklinde kullanılmış olan ifadeler in ne zaman? Ve ne şekilde? Na
sıl bir organizasyon ile yapılacagı ilgilendiriyor. Bu plan içerisinde yerimizi merak ediyorum? 
Çünkü çok uzun senelerden beri süre gelen biı· oluşumun içerisinde, şu ana kadar Tarım ll Mü
dürlükleri veya Tarım Bakanlıgı adına söylemem gerekirse. bizim nasıl bir i şlev imiz olacagı ko
nusunda kendimizi bir yere koymuş degilim. Bu anlamda zaman zaman iki tane bakanlıgım var
mış gibi geliyor. Çünkü. iki tane programını var. Ornegin 2000 y ılı için diyelim: Ta ı· ım Orman 
Köy I şleri Bakanlıgı Çiftçi Egitim Yayım Programı. bir de GAP Bölgesi llleri Çiftçi Egitim Yayını 
Programı adı altında iki tane programını oluyor. Bir taraftan da Bakanlıgıınızın bütün ülke ge
nelinde uygulad ıgı programları yürütmeye çalışı yoruz. Bir taraftan GAP idaresinin genellikle çok 
acil bir biçimde telefon ile gelen -yazısı arkadan gelen- direktiflerini uygulamaya ça lışıyoruz. 
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Bu anlamda bir birlikteligin saglanması için. uygulamamız istenen ve planda konmuş olan 
hedeflerin gerçekleşmesine hizmet edecek olan her türlü politikanın bizlere benimsetilmesi. bu 
pol itika l a rın uygulanmasında yer alacak olan teknik eleman ların egitimleri ve bu ça lışmalaı·ın 

çok sıkı kontrol ve denetimler ile iyi bir izleme ve degerlendirme ile uygulamaya konulması la
zım. Sulama projelerinde. arkadaşlarım dile getirdiler. Çok da haklı lar. Biz sulama projelerinin 
bittigi yerlerde sistemin arızalarından dogan sorunları biliyoruz. Topragın tuzlaşması gibi. Veya 
bizim ilimiz gibi. henüz sulama projelerinin henüz tam hayata geçirilmedigi yerlerdeki sıkıntıla
rı biliyoruz. Bu konuda Tarım Bakanlıgı, bir sulama programı takip ediyor. Senelerden beri yıl

da iki veya dört arkadaşımız. bir veya üç aylık kurslara gidip sulama egitimi alıyol'lar ama biz 
bu elemanları burada tutamıyoruz. Şu anda o kurslara gitmiş olanlardan sadece bir eleman. o 
da yeni döndügü için henüz burada. Yakın bir zamanda o da başka bir yere gidebil iı·. Bu politi
kaların tarımsal açıdan uygulanabilmesi ve yerine getirilebilmesi için. GAP Projesi'nin başarısı

nı tarım alanındaki faaliyetlerin başarılı olmasına baglıyoruın. Çünkü. bölgenin birinci gelir kay
nagı tarıındır. Bu anlamda mutlaka bölgenin teknik eleınan yönünden takviye edilmesi lazım . Bir 
ikincisi. biraz öncede bahsettigiın gibi GAP Bölgesi illerinin tarımsa l önceliklerinin belirlenip uy
gulanabilmesi için projelendirıneden. girdi temin edilmesine kadar çok özel bir konuında ele alın

ması. ve Iyi bir izleme degerlendirıne sisteminin geliştirilmesi lazımdır. Üçüncüsü de pazar şart
larının mutlaka zamanında oluşturulması lazım ki biz ürettigiıniz ürünü. satacak pazar bu laına

dıgıınız için elden çıkartmak veya üretiminden vazgeçmek durumunda kalmayalım. Dogrusu Zi
raat Mühendisleri Odası temsilcisi arkadaşım bana bir konuşma yaparak yer alınam konusun
da bir pas atınasaydı. burada söz alınay ı pek düşünınüyorduın. Dedigiın gibi şu plan heı·hangi 
biı· geri kalmış bölgenin diger bölgelere göre eşit hale getirilmesi için tüm dünyada her bölgede 
uygulanabilecek bir plan. Beni bundan sonrası için neler yapabileceginin takvim i çok ilgilendiri
yor. Çünkü artık böyle bir planın tartışmak için bu projenin sonlarına yaklaştıgıınızı düşünüyo

rum. Süreç olarak. artık buradakilerin bir kısmını halletmiş olmamız gerekLigini düşünüyorum. 
Teşekkür ediyorum. 

Dr Emin ULUC- (Diyarbakır Tabipleri Odası Başkanı) 

Aslında belki baglantılı olması açısından Tarım ll Müdürlügü'nden gelen bayan arkadaşımı
Zlll çok güzel konuşmasının son cümlesini ala ı·ak devam etsem sanırım daha iyi olur. Dedi ki "bu 
planı a lıp inceledigimizde dünyanın herhangi bir bölgesine koyarsanız orada da kimsenin bir ili
razı olmaz". Ama bence Güneydogu Anadolu Bölgesi dünyanın herhangi bir yeri degildir. Kendi
ne özgü koşulları olan. kendine özgü yapısı olan bir bölgedir. Bu bölgede çalışan insanların. en 
azından bu yapıyı Ankara'dan gelenlerden biraz daha sesli. biraz daha cesur dile getirmelerin
de fayda görüyorum .. Aslında hepimizin aklında "bu planın uygulanabilir olup olnıayacagı· var. 
Herkes ugraşacak. didinecek. ça lışacak sonunda bir plan çıkacak ortaya ama bu uygulanabile
cek mi? Bence, bu planın uygulanabilmesinin birinci şartı önce bilimsel olarak dogru olmasıdır. 
Yani bilim ön yargı kaldırmaz. On yargılardan arınmış, bilimsel dogru tespitlerden hareket eden. 
bilimsel veı·i leri bilimsel bi ı· süzgeçten geçirerek degeriendiren bir plan yapabilirsek eger. veya-
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hut sizler yapabilirseniz. bizim de bu konuda katkımız olursa. o zaman bu planın tutunma şan· 
sı daha iyi oluı· diye düşünüyorum. Ornegin geçmiş Master Plan için yapılmış ODTÜ'nün. ODTÜ 
Sosyoloji Bölümü'nün yaptıgı nüfus hareketleri ile ilgili bir çalışma var. Ben onu şöy le bir ince
ledim. 

Bu nürus hareketleri çalışmasında. buranın etnik yapı sı ile ilgili en ufak bir şey yok! Şimdi 
buradaki nüfus hareketlerini iyi aniayabilmeniz için yapacagınız anket çalışmasında. etnikligi 
dikkate almanız gerekiyor. Yani bunu yapınadıgınız zaman.' bu bir ön yargı oluyor. dolayısı ile 
sonuçlarının güvenilir olması. toplumda yankı bulması. destek bulması da mümkün olmuyor. 
Yan i. planın uygulanabilmesinin birinci şartı bilimsel olarak yapılması ve ön yargılardan arın

mış olmasıdır. Eger buradaki etnik yap ıyı göz önünde bulunduran ve bilimsel olarak dogru tes
pitler yapan bir plan olursa topluında gerekli yankıy ı bulacak ve eminim o zaman siyasi iktidar
lar da bunu uygulama ihtiyacı duyabileceklerdir. 

üzel olarak da bu planın amaçlarında en uygun gördügün üz faktör olarak ne diyorsunuz. Za
ten ilk yapılan planın broşürlerine baktıgınızda en önemli eksigin insan faktörü oldugunu hemen 
görülüyor zaten. Her şey var. sulama var. barajlar var. elektrik var. yollar var. her şey var. ama 
insan yok. Yani şimdi şöyle bir benzetme yapmak mümkündür. Diyarbakır'da yirmi tane fabri
kanız olabilir. Ama siz bir enfarktüs geçirip ve sigorta hastanesine gittiginizde oradaki nöbetçi 
doktor ci ldiyeci olabilir. Şimdi , sizin yirmi fabrikanızın olmasının bir anlamı kalmıyor ya da ço
cugunuz okula gittiginde altmış kişilik bir sınıfta okuyorsa. çok zengin olmanızın da bir anlamı 
kalmıyor. Yani: demek ki refah düzeyinin a rtış ı ile beraber birlikte herkesin yararlanabilecegi bir 
sosyal ortam yaratmak gerekiyor. Bununda ön şartı. iyi bir egitim ve iyi biı· saglık hizmetidir. 
Bu ikisini. bu bölgede oluşturmad ıgınız zaman. iyi bir sulama hizmeti yapmak da mümkün ol
mayabilir. göreceli olan bir dönem çok fazla pamuk üreLebilirsin iz. Bazı insanlar zengin olabiliı· 
ama refahın topluında dengeli. düzenli ve yaygın dagılabilmesi için saglıgın veegitimin kesinlik
le bu planın ana hedefi olmalıdır diye düşünüyorum. Teşekkür ederim. 

Sayın Başkan Teşekkür ediyorum. 

SeyH PARLAK- (Ziraat Mühendisleri Odası , Yönetim Kurulu Üyesi) 

Öncelikle. yogun zaman ve emek harcayara k. çok degerli insanların öncülügünde bölge insa
nının degişik kesimlerinden insanların görüşünü alarak oluşturmaya çalıştıgınız bu taslaga des
tek verdigimizi bilmenizi isteriz. Şimdi benim özellikle birkaç tane saptamam oldu bunlar üzerin
de durmak istiyorum. Birincisi bu son dönemde bölgeye i lişkin çok sayıda araştırma ve proje söz 
konusu. Bu projeleı·in çogu, bölge koşullarını bilmiyen. dışarıdan firmalara veya kişilere verili
yor. adamlar proje veya araştırma konusunu alıyor. birkaç defa gelip gidip masa üzerinde pro
je üı·etiyoı·lar bu çok önemli. Amaç bölümünde. çevre yaklaşıınına ilişkin birkaç şey söylemek is
tiyorum. yapılan yatırımların çevreye olan etkilerini ortaya koymak amacıyla Çevre Bakanlıgı 

tarafından ÇED zorunlu tutuluyor. Ama bölgeye baktıgıınızda hiçbir ÇED bürosu yok. Yani bu
rada yapılan yatırımların kararını burada yaşayan insanlar degil. Ankara'da Istanbul'da yaşa-
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yan insanlar belirtiyorlar. Bir tek Antep'de bir tane büro var. D iyarbakır. U ı'fa ve diger GAP il
lerinde ÇED hazırlayan bir büro yok. Bir başka sorun. taslakta öngörülenin hayata. uygulama
ya geçme aşamasında bende soru işareti yaratan. bölgede henüz oturmayan bir nüfus hareketi
nin oluşu. Son on beş yı lda devam eden olaylar sonucu. bugün kırsal boş. Dönüp dönmeyecek
leri meçhul olan. henüz nasıl olacagına da karar verilmeyen bir ortam var. Oneelikle GAP Idare
si'nin buna karar vermesi lazım. Yani bu magctur insanla ı' köylerine gidecekler mi? Gitmeyecek
ler mi? Gidecekler ise hangi koşullarda gidecekler. Merkezi hükümetlerin öngördügü köy kent 
mi? Yoksa başka şekillerdemi buna karar vermeleri lazım ki taslakta öngörülen şeylerin uygula
ma aşamasından emin olalım. 

Bir başka saptama da gelir dagılımı d üzeltilecek deniyor. Ben bunun pek de mümkün olma
d ıgını düşünüyorum. Zira a ltı ailenin. ellibin aileye eş deger oldugu bir ortamda siz sulama fak
törünü de işin içine koyarsanız bu gelir uçurumun daha da artacaktır. Yine başka bölgelerde ve 
mevcut sulama sistemleri. özellikle klasik sulama sistemlerinden bugün vazgeçi lirken ki bunlar 
uygulamada olan aşamalar. Biz de halen bu sistemde ısrar ediliyor. Ben. geçen hafta danışma 
kuruluna katılmak üzere Çanakkale ve Ba l ıkesir bölgesindeydim. Burada çiftçilerin çogu % 70-
80 oranında. bırakın ya~murlamayı. damla sulama sistemine geçm işler . Ama bizde halen açık 

kanallarla sulama yapılıyor. Yine sulama projelerinde % 30 fayda sagladıgı öngörülen ve olmaz
sa olmaz! Koşulu olarak dayatılan . aı'azi topl ulaştırma. maalesef bölgede yapılmıyor. Geçen haf
ta bu lundugum bölgede; Arazi toplulaştırmanın son hızla devam ettigini. sadece Urfa'da yapıldı

gın ı biliyorum. Uygulama aşamasında olan sulama projelerinin. daha hayata geçmeden büyük 
bir kısmının amaç dışı kullanıldıgını . buna da çarpıcı olan Batman Ili örnegini verebiliriz. Bat
man Projesi kanalları hala devam ediyor. Ama şehir almış başın ı ovaya dogru gidiyor. 

Burada. 1. 7 milyon hektar tarım arazisinin sulamaya açılacagı düşünü lüyor. mevcut sulanan 
arazinin yarıs ı ve oluşacak en büyük problem in de drenaj oldugu söyleniyor. Ben dı'enaj mühen
disiyim. burada tecrübeli ve deneyimli drenaj mühendisi bir veya ikiyi geçmezken. batı bölgele
rinde. beş. altı. sekiz. ona kadar çıktıgı olabiliyor. Taı·ım ll Müdürlügü'ndeki Şube Müdürü Arka
daşımızın da bahsettigi gibi kalifiye eleman sorunu var. 

Bir de özelleştirmenin çok yaygın oldugu. özellikle Halk Bankası ve Ziraat Bankası'nın özel
leştirilmesinin gündeme geldigi bu günlerde. taslak bundan bir şekilde etkilenir mi? Soru işaret

leri var kafamda ve bütün arkadaşların üzerinde hem fikir oldugu çok iddialı bir taslak. Herke
sin imza atabilecegi bir taslak. Ancak uygulamaya ne şekilde nasıl hangi kaynakla geçilecegi ko
nusunda açıkçası bizi endişelendiriyor. Sonuç alma bakımından birazcık çekimser ya da şüphe
ci yaklaşmamızı saglıyor. Teşekkür ediyoi'Um. 

Yrd. Doç. Dr. Isınail ÇlMEN- (Dicle Üniversitesi, Ziraat Fakültesi Öğretim Üyesi) 

Benden önce konuşan tarımcı arkadaşların görüşlerine çogunlukla katılıyorum . Ben de bir
kaç hususu söylemek istiyorum. Şunu belirtmek isterim; Araştırmaya verilen önemle. zenginlik 
arasında sıkı bir ilişki oldugu kesin leşmiştir . Bu ülkeler arası karşılaştırmalarda ve hatta bir ül-
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ke içerisindeki bölgeler arasındaki karşılaştırma larda da ortaya çıkıyor . Madem ki bölgemizde 
kişi başına düşen gayri safi milli hasıla düşük. deınek ki bu bölgede araştll'maya daha çok önem 
verilmesi gerekiyor. Şimdi bunu söyledikten sonra. ben bir serıenişte bu l unacagım. Bundan üç 
yıl önce Rektörlügün Senato odasında. GAP Idaresi temsilci lerimiz bı•ifing verdiler. Bizden proje 
istediler. Biz de. o pı·oj elerin içerisinde herhangi bir girdi gerekmeksizin yapılabilecek bazı ça lış

ma ları yaptık. Bunlardan bi ı· tanesi bölgedeki iklim degişikligi ile ilgiliydi· ve tarımsal Meteorolo
ji kongresinde yayınladık. Bunun akabinde yine proje yaptık. sunduk. bize herhangi b i ı· cevap 
gelmedi. Bunu geçen nisan ayındaki toplantıda dile getirdim. orada iletilmedigini ifade ettiler. 
Dekan Hocamız da bunu zannedersem Urfa'da yapılacak olan toplantıda da dile getiı·di. Artık bu 
toplantıların salonlardan çıkartılıp, pratige dökülmesi gerekiyor. 

Bölgenin iklimi gerçekten degişime ugruyor. Bunun sonucunda da. yeni nebatların girmesi. 
yeni kültüı• Jeı·in girmesi söz konusu. bunlarla birlikte bazı degişik sorunlar da oluşacak. buraya 
girecek olan nebatların hastalık ve zararlılardan ari olması gerekir. Bunun için bölgede. hükü
metin tarım kuruluşla n ve üniversiteler işb irligiy le geı·ekli önlemlerin alınması ve ça lışına ların 

yap ılması gereklidir. Teşekkür ederim. 

Abdullah DEMIR- (Diyarbakır Zirai Mücadele Araştırma ErısUtüsü, Yabancı Ot 
Laboratuarı) 

Arkadaşların bütün fikirlerine katılıyorum . Ben burada yerleşmiş bir sistemin yer almadıgı
nı gördüm. Gıda konusunun. özellikle yer alması gerekiyor. Bölgede entegı·e mücadele kavramı
nın yerleşmes i ve bununla ilgili çalışmalar ın yapılması gıda güvenligini pekiştirecegine inanıyo

rum. Kendi açımda n GAP Master Planı'nı bir araştırma yaparken inceleme fı rsatın ı buldum. Ora
da ürün desenine yönelik bazı hedefler vardı. O hedeflerin gerçekleşmedigini veya böyle bir ça
lışmanın olmad ıgın ı gördüm. Burada o hedefler belki revize edilebilir. Bir şey diyemem ama 
ürün deseninin bölgede yer leşmesi önemlidir. 

Diger biı• konu. biz bir bölge kuruluşu olmakla birlikte. Tarım Bakanlıgı ve GAP Idaresi'nin 
olanaklaı·ından faydalan ma imkanı bulamıyoruz. Bizim gerçekleştirmeyi düşündügümüz önemli 
projelerimiz var. Bu projelerimizi beraber yapabiliriz. Birinci projemiz. gen kaynak larının olu ş

turulması ile ilgili. Burada. yabancı ot konusunda gen kaynaklarından katkı vermek istiyoruz. 
Bölgemizdeki diger önemli bir· konu. süne mücadelesi. süne mücadelesinde. özellikle yeşil alan 
oluşturulması için GAP Idaresi tarafından gerekl i kaynak sagıanırsa. Çevre Müdürlügü, Orman 
teşkilatıy la beraber güzel bir proje oluşturulabil ir ve kalıcı olabiliı·. 

Bunun dışında. bölgenin insan kaynagına çok önem veı·ilmesi gerekir. Tabip arkadaşımızın 
da belirttigi gibi. bölgede özellikle egitim. saglık ve en önemlisi adalet sorun l arı oldugu na inanı

yorum. Eger bu üç husus gerçekleşirse -Türkiye içinde bir dilegimizdir- çok daha güzel şeylerin 
olacagına inancım tamd ır. 

Teşekkür ederim. 
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Sabahattın KARAHAN- (Ziraat Odası Meclis Başkanı) 

Sayın Başkanım. Sayın katılımcılar. herkese saygılarımı sunanm. Söz çiftçilerden açılmışken 
ben de katılmak isLedim konuşmalara. şimdi Çiftçilerimizin tamamı fukara laştırıldı. Geı'ek ku
raklık. gerekse verilen baz taban fiyatları üst üst gelince. çiftçi tamamı ile iflas etti. borç yükü 
altında kaldı. Bunlara dayanılarak bazı desLeklemeler yapıldı. Pamuk desLeklemesi mesela. Çift· 
çi lerimiz halen geçen senelerde verilen pamuk desteklemesini alaınad ılar. Biz dertleri m izi. Sayın 
Başbakanıınıza. Başbakan Yardııncımıza. Tarım Bakanımıza. Devlet Planlama Teşkilatı ve GAP 
Teşkilatma raporla rıınızia beraber ilettik. Sadece bir yıllık borç erLeleınes i geldi. Bu da yeLerli 
degil. Borcu olan çiftçi bir daha kredi alamaz dendi. Bütün Ziraat Mühendisleri olarak ilgilileı'in 
önem verınelerini isLiyoruz. Suyla gelen tarımda çiftçilerimiz ne yapabilir? Tamamen bilgiden 
yoksundurlar. Makinelerden bahsediliyoı'. ÇifLçinin alım gücü yok. tarım aletlerini nasıl alacak
lar? Şu anda. en ucuz fiyatta olan tı'aktör 8-9 milyar. Çiftçi bunu nası l alacak? Veı'i len desLekle
ınel er zamanında verilmiyor. Raporlaeınızda bahsedilenleri n. bi ı' an önce hayata geçiri lmesini is· 
tiyoruz. Tüm kon uşan arkadaşlar ıımza bende katılıyorum . Köye dönüş projesini biz de destekli· 
yoruz. Yalnız köyde ikametgah eden çiftçilere veya köylülere ne verildi? Ona göre köyü dönüş 
projeleı' i hazırlansın istiyoruz. Teşekkür ederim. Arz ederim. 

Dr. Necdet IPEKYÜZ- (Diyarbakır Tabipleri Odası) 

Oneelikle size Leşekkür ediyorum. Diyarbakır'da her gruptan kamu agırlıklı insanların düşün
celerini rahat aklarması ve eleştirınesi çok takdire şayandır. Dikkat ediyorum. herkes projeyi be
niınsiyor. hemen arkasından da eleştirilerini getiriyoı·. Demek ki bir s ıkıntı var. GAP. artık Tür
kiye'ye ve dünyaya mal olmuş bir isim. Ama dikkat ettim. hala ismi proje. Gerçi bu saatten son
ra degiştirmek güç ama! Keşke ismi Güneydogu Anadolu Kalkınma Planı falan olsa. yani artık 

pl'ojeden çıkartmak lazım . 

GAP PI'Ojesi'nin. yak laşık belki yirmi-otuz tane alt ayak pı'ojeleri var. Yani GAP projelerin 
projesi gibi. Benden önce konuşan tabip odası başkanı degerli doktor arkadaşım insan faktörü· 
ne degindi. Sonuçta tarım da. sulama da. enerji de. hayvancılık ta. bahsedilen pi'Oblemlerin hep
si insan için. Yani çiftçinin kazancı düşse de. yükselse de yine insan için. Bizleı·. meslek olarak 
insanların daha iyi yaşamasıyla ilgiliyiz. Bilimsel olarak biliyoruz ki fazla para çagdaşlık getir
mez ve yaşamı uzatmaz. Bugün dünyada çagdaşlık. insan hakları gösLergelerinde. saglık göster
geleri dogı'ultusunda izleniyor. Bir bölgede bebek ölüm hızı eger az ise çagdaştır. insan hakl arı 

da gel i şm iştir. 

Ş imdi şöyle bakmak gerektigini düşünüyoı'um ; Bugün Güneydogu Anadolu'daki sulama alan
larını arttıı'sak. her tarafa su götürüp pamuk üretimini aı'ttırsak. modern aletler götürsek bile. 
orada yaşayan çiftçi. geceleri sıtmaya girip titriyorsa. ilaç bulamıyorsa. ve o ilaç sadece Saglık 
Bakan ligında ise. Saglık Bakanlıgı da dönem dönem bu ilacı bölgeye gönderemiyorsa. bir prob
lem var demektir. O çiftçinin çocukları. halen ishal oluyorsa bir problem var demektir .. Güney· 
dogu Anadolu Projesi. yatırım amaçlı hedefleı'inin o/o 90'nını. sosyal amaçl ı hedeflerin in ancak 
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% IO'unu yerine getirebiliyoı·. % 90 'ını yapmıyorsa. heı· türlü hizmet hem hor kullanılır. hem 
de hedefine ulaşamaz. O yüzden bizim bazı somut konu ları hedefe dönüştüı·memiz lazım . diye 
düşünüyorum. Bir de daha öncede bir Master Planda Eksiklikler nelerdi? Niçin bunlar kamu oyu 
ile paylaşılmadı? Şimdi. hükümet dışı kuı·uluşlar veya sivil toplum örgütleı· i ile acaba bir ulusla
rarası prestij için mi ilişkiye geçiliyor. Niçin daha önceki yıllarda hiç D iyarbak ı r Tabip Oda
sı 'ndan bir görüş alınmadı. Saglık için ne yapabiliı•iz? Diye sorulmadı. Ornegin. GAP'la beraber. 
Diyarbakı r 'da tropikalhastalıklar hastanesi gibi bir araştırma hastanesi açılmış ama egilim ve 
araştırmaya yönelik bir pı•ojesi yok. Bir faaliyeti yok. Hala bir döner sermayesi oluşmanıış. Ya
ni "ulus lamrası anlamda prestiji kazanmak için. sivil toplum kuruluşl a rı ve hükümet dışı kuru
luşla rla ilişkiye geçmek lazım. görüş almaz lazım. sembolik olarak da yapmak lazım· gibi mi dü
şünülüyor? Eger öyleyse bundan çıkmak lazım . biz Tabip Odası olarak. yönetim ku ı·ulunda GAP 
Bölge Ka lkınma Planı' na saglık konusunda. katkıda bulunmak kararını aldık. 

Bu. katkıyı da teorik bir bilgi a lışverişi olarak algılamıyoruz. Planın sürdürülebilir olması 

için bölgedeki tüm sivil toplum örgütlerinin programlar içinde yer almas ı ve degeriendirilmesi 
lazım . ölçülebilmesi lazım . müdahaleci olmas ı lazım. Sadece bilgi a lışverişi ve eleştiri olmaktan 
çıkartılması lazım. Az önce bir arkadaşımız dile getirdi. planın Ankara agırlıklı degil. bölgeye ta· 
şınmasılazım . Bir örnek vereyim: Türkiye'de görülen sıtma vakalarının . % 70'e yakını GAP Böl
gesi'nde göı•ülüyor. Sadece Atatürk Bara jı ' na yapılan bir günlük harcaman ın . sagl ıga ayrılması . 

sıtmayı önleyebilirdi. Tabii bu rakamlar degiştirilebilir. popülist anlamda kullanılabilir. 

Bir de tarım la ilgili arkadaşımız dile getirdi. Mesela on yıllık plan. bilimle ugraştıgınıız için 
pozitif düşünebiliriz. Türkiye gibi bir ülke için çok uzun vadelidir. Hükümet degişiklikleı'i. olaga
nüstü durumlar. deprem gibi durumlar. Türkiye'de on y ı llık bit' planı yapmak. hele hele Güney
dogu Anadolu Bölgesi'nde. reel anlamda imkansız görünüyor. Hem Ortadogu dengesi hem de 
uluslararası denge açısından. Türkiye'nin şartları çok önemlidir. Hükümet deg işikligi ya da 
Cumhurbaşkanı ile Başbakan arasındaki kriz bile bir çok konuya yansıyabi liyor. Bu yüzden on 
yıllık plan ları . biraz kuşkuyla karşılamak lazım . 

Biı· de plan ı inceledigimizde. saglı k denilince ilk akla gelenin hastane ve doktoı· oldugunu gö· 
rüyorum. Saglık. as lında planda düşünülenlerin hepsidir. Insan ları iyi evde barındıra mıyorsa · 

n ız. temiz su içi remiyorsanız. iyi besleyemiyorsanız. iyi ısıtamıyorsanız. yüzlerce Profesör getir
seniz binlerce iyi hastaneyi açsanız. yine de hasta olacaklardır. Bizim tabip odas ı olaı·ak. hem 
Türkiye. hem de dünya için saglıga bakış açımız: insanların hasta olmayacagı ortanılar yarat
maktır. Türkiye'de bugün bir yerel istatistik çıkartıldıgında. bebek ölümünün bölgede yüksek ol
dugunu göreüegiz. Yani GAP Bölgesi ayı·ılırsa. Türkiye'nin batısında zaten bir problem yok! 

Bu tür toplantıların. sadece toplantı düzeyinde degil. daha katılımcı bir anlay ışla sürdürüle
bilirlik anlayışına uygun olarak. uygulama. degerlendirme ve ölçmelere hükümet d ışı kurumla· 
rm işbirligini de katarak her aşamasında birlikte olmak istiyoı·uz. Çünkü. ka muda ça lışan arka· 
daşlarımız. biı· hükümet degi şikligi sonrasında niyetleri ne kadar iyi olsa bile degişebilecekler. 
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Sizler yıllarca çalışıyorsunuz. Her gelişinizde başka bir şube müdürü. başka biı' yetkili görüyor· 
sun uz. bu çok büyük bir dezavantajdır. Sonuç olarak. yetişmiş. bölgeyi tanıyan bir insan. bir po· 
litikacının müdahalesi ile bir ilçeye ya da il dışına gidebiliyor. O yüzden. bölgede sivil toplum 
örgütlerinin işin içinde yer alması gerekir. Sadece sembolik ya da prestij açısından düşünülme
mesi gerekir. Teşekkürler. 

Aziz POLAT- (Tarım il Müdürlügü, Proje ve istatistik Şube Müdürü) 

Oneelikle böyle bir paneli düzenlediginiz için sizlere ve katılımcılara teşekkür ederim. Taslak
ta on altı madde yer almaktadıı'. Ben. bunlardan en önemli olan üç tanesine deginmek istiyo· 
rum. Birincisi. on uncu maddede. onuncu amaç olarak yer alan egitim. ikincisi birinci amaç ola
rak taslakta yeı' alan alt yapının oluşturulması ve üçüncü olarak da beşinci maddede yer alan 
kaynakların kullanımı. Şimdi bunlardan. Ziraat Odası mensubu bi ı' arkadaşımızın da bahsettigi 
gibi ben de "ü lkemizdeki hayvancılıgın ve yörenin geli şınesi için söz konusu olan destekleı·den" 

söz etmek istiyorum. 

Avrupa ülkeleri tarafından. ülkemizde hayvancılıga ve tarıma yapılan destekierin fazlalıgın
dan. fakat bunların düzensiz oldugundan her zaman söz ed iliyoı·. Bu gerçektende dogı·udur. des
tekler direkt üreticiye ulaşmadıgı için hayvancılıga fazla bir katkı geti ı·miyoı·. Ama kagıt üzerin
de olsun. projede olsun tarım ve hayvancılıgın çok fazla desteklendigi var sayılıyor. Hayvancılı

gın desteklenmesi konusuna deginmek istiyorum. Oneelikle ı O Mayıs 2000 ta ı'i hinde. 467 Sa
yılı hayvancılıgın desteklenmesi hakkında bir bakanlar kurulu kararı yayınlandı. Fakat bugüne 
kadar ilimizde bu desteklemeden faydalanmak için herhangi biı' başvuru yapılmadı. Bunun ne· 
den i. çiftçi egitim Şube Müdürü arkadaşımızın da belirttigi gibi. gerek buı·adaki eleınan yetersiz
liginden. gerekse vatandaşımızın bunu yeterince anlamarn ış olmasından kaynaklanıyor. Bu gibi 
konularda başvuruların saglıklı yapı labilmesi için egitim verilmesi hususunda sizlerin de katkı 
saglamanızı bekliyorum. Hayvancılıgın desteklenmesi derken sadece hayvan alım ı degil. yem 
bitkileri konusunda da bazı destekleri kastediyorum. Tek y ıllık yem bitkilerinin ekiminde o/o 20. 
çok yıllık yem bitkilerinde o/o 30 gibi bir karşılıksız destek şu anda mevcut. Bu konuda daireıni
ze. şubemize başvuran arkadaşlara proje hazırlaması konusunda olsun. desteklernelerin nasıl 

a lınabileGegi konusunda olsun her türlü yardımın yapılabilecegini buı·adan iletmek istiyorum. 
Yem bitkileri konusunda bazı makine. alet cdevatların da alımında destek getirilmiş bulunmak· 
tadır. Son yayımlanan ek kararnamede. bunların 10 Mayıs 2000 tarihinden sonra alınmış olan 
makiııeleı·e ve o tarihten sonraki faturalara da destekleme yapıl abileGegi belirtildi. Burada silaj 
makinası olsun. bal ya makinası. traktör römorku. sulama sistemleri ve merdane gibi bazı maki
nelere de % 20 ile % 30 arasında bir destegin oldugunu belirtmek isterim. Bu konuya da pa· 
nellerinizde yer vermenizi istiyorum. Daha fazla bilgi için şubeleriınize müracaat eden çiftçileri
mize detaylı bi lgi veı·ilecek ve yard ımcı olunacaktı r. Teşekkür ediyorum. 

Hadi A YDlN- (Ziraı Mücadele Araştırma En lllüsü) 

Bize daha önce ulaştırılan bu plan üzerinde şahsen epeyce ça lıştım ve önemli notlaı' aldım. 

Planda herhangi bir ekleme veya çıkartınaya geı·ek göremed im. Gayet güzelhazırlanmış bir plan 
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acaba nası l bir organizasyon gerektiri ı· diye düşünüyordum. Ya da ben mi yanı lıyorum diye dü
şünüyoı·dum . Burada konuşmacı ları dinlerken. kimse de eleştiri getirmeyince. ideal bir plan ol
dugu ortaya çı ktı. Ama planın gerçekleşme durumu nası l olacak? Bütün konuşmacı lar bu konu
yu dile getirdi leı·. Bana soru l uı·sa 201 O yılı iyimseı· bi ı· tahmin. üzerine bir on yıl daha eklersek 
2020 yılında . bu planın % ı o·u bile gerçekleşirse bunu bir başarı olarak göı·mek gerekiyor. 

Şimdi tabip odasındaki arkadaşlar "sulu tanmda pamuk a ıtışı olursa ne olur" dediler. 
GAP'ta sulu tarım yapılıı·ken pamuk üı·etimi artar diye bir konu yok ya da toplum en azından ko
nuyu böyle a lgılı yor. Demek ki GAP Projesi'nin yansıması ve göstergesi yanlış belirtilmiştir. Şu 

ana kadar yapı lan ça lışma lar böyle göstermiş. ama bu da yan lış bir uygulamadır. Sulu Larınıla 
beraber. bitki deseni çeşitlendirilmesi. zenginleştirilmesi gerekiyor denildi. Ziraat mühendisi ar
kadaşlar da bunu söyledi. Bunun için alternatif ürünler gelişlirmeli. Tabi bunu geliştirmenin çe
ş itli koşulları vardır. Bu bir araştırma organizasyon udur. bu açıdan iyi araştırma kurumlan kur
mak ve bunları desteklemek gerekiyor ve bu açıdan GAP Idaresi'ne büyük bir sorumluluklar dü
şüyor diye düşünüyorum. Bölgedeki meslek örgütlerinin. Tabipler Odası 'nın . Ziraat Mühendisle· 
ri Odası'nın. diger kurum ve kuruluşlar dahil. bunların da desteklenmesi ve projenin diger aşa

malarında da bizzat görev alma la rı gerekiyor. 

Bir diger önemli konu da destekleme polilikalarının. planda yeterince vurgu lanmamış olma
sıdır. Bölgede altematif ürünler yetiştirilecekse. bu alternatif ürünlere uygun bir destekleme po
l itikası da gerçekleştiri lmeli. Yeni bi ı• ürün yeı· Jeştirmek belirli bir çaba ister. O açıdan bir des
tekleme politikas ı olmalı. Güncel bir konu olan yaglı tohumlardan bir örnek verelim. Biliyorsu
nuz. Tüı·kiye' nin yag ü ı·etim i kısıtlı ve yag d ışarıdan ithal ediliyor. Bunu artırmak istedigimizde. 
alternatif ürün olarak yag b itkileı·ini düşünmek gerekir. Bu, koza olabilir. ayçiçegi olabilir. baş
ka üı·ünler olabilir. Bunların bölgeye girişi için. bölgeye özgü bir destekleme politikası gerçekleş
tirmek gerekir. Ona uygun bir taban fiyatı ve alım şekli geliştirmek gerekiyor. Bu açıdan bu des
tekleme politika ların ı n da GAP'a özgü ol ması gerektigine inanıyorum . Bunun planda detay l ı vur
gulanması gerektigine inan ıyorum . Teşekkür edeı·iın . 

Oktay KILIÇ- (DSI X. Bölge Müdürlügü) 

Devlet Su l şleri 'nde. su ürünleri faaliyetlerinin çalışınalarını yapmaktayım . Şimdi GAP Bölge 
Kalkınına Planı'nda yer alan amaçların hepsine katılıyorum. Ancak 5. amaçta su kaynakların
dan bahsedilirken. neden su ürün leı·i nden bahsedilmem iş? Bu dikkatimi çekti. Bölgede baraj ya
pılırken büyük araziler sular altında kalmaktadır. Ve bu araziler sular altında kalırken öncelik
le çiftçilik yapan vatandaşlar magdur olmaktadırlar. Çiftçiler magdur olurlarken. yukarı kesim
lerde ikamet etmekte ve suya bakınakLa olan lar da suya özlem h issetmektediı·. Vatandaşların. 

"su ürünlerini geliştirmek. su kaynagından su ürünlerinden faydalanmak için ne yapabiliriz. ne
relere başvurabiliriz" gibi sorula rı vardır. Biz de kendilerine bu konunun ilgilisinin Tarım ll Mü
dürlügü oldugunu izah etmekteyiz. Ama bölgede Tarım ll Müdürlügü ne derece su ürünlerine ve 
su ürünleri kooperatifçiligine ne kadar ilgi gösteı·mektedir. onu bilemiyorum ama eger iyi bir ça-

21 



!ışma gerçekleştirilirse halkımızın protein ihtiyacını bu toplanan su kaynaklarından kaı'şılamak 
mümkündür. Teşekkür ederim. 

Sayın arkadaşımız. Tarım ll Müdürlügü'nün. bu konuda görevini yeLerince yapaınad ıgını ifa
de etti. Bilindigi gibi Devlet Su I şleri yaptıgı göleLlerdeki balıkiand ırma çalışmala r' ını bizzat ken
disi yürütınekLedir. Bu amaçla Keban'da aynalı sazan üretim tesisleri bulunmakta. hatta özel şa
hıslara ait köy mülkiyeLindeki bazı göletlerin balıklandırılınasında. kendilerinden yavru balık al
mak şeklinde yardımda bulunmaktay ız. Bu yıl da Tarım ll Müdürlügü olarak Antalya/Kepez su 
ürünleri araştırma enstitüsünden 140.000 yavru aynalı sazan balıgı getirerek. bölgemizde bu
lunan göletleri balıklandırdık. Bunun d ışındaki özel talepler. DSI'nin göletleı'i veya baı'ajlardaki 

ba lıkland ıı·ma çalışmaları bizim konumuz dışındadır. Bu sadece DSI 'nin bilgisi dahilinde yapı la

bilınekLediı'. Arkadaşımız sanırım konuyu yeterince bilmiyor. Ta rım ll Müdürlügü'nün göı·ev i sa
dece su ürünleri kooperatiflerinin kurulması aşanıasındadır. Bu nasıl olur? Valandaş Tarım ll 
Müdüı'lügü'ne başvurduktan sonra. ilgili belgeleri düzenleyip. daha sonra Tarını Gelişti rme Ge
nel Müdürlügü'ne (TÜGEM) başvurur. onlarda inceleyip. DSI Genel Müdüı'lügünden rezervuarın 
avlak sahasına uygun olup olmad ıgını. orada hangi cins ba lıklar oldugunu ögı'enir ve müsaade 
isterler. Müsaade verildikten sonra iş yine Ta r' ını ll Müdürlügü'ne gelir. Sonra özel Idare'ye bi l
gi verilerek o alan ihaleye çıkarı lır. Bu ya şahıs olabilir ya da kooperatif. Ben kooperatif kuru l
masına yönelik çalışmaların yapılmasını desLeklemekLeyim. Çünkü bir alanda su LOplaınışsın ve 
orada vatandaşların arazileri sular altında kalmıştır. Ne olacak? Oradaki işsizligi bir nebze ön
lemek amacıyla kooperatifçilige önem vermesi yerinde olur. Bunun yanında. ka fes balıkçılıgı sis
temleri de vardır. Bunlar da sonraki aşamalarda olacak şeylerdir. Teşekkür ederim. 

Mustafa Oguz SINEMINLIOCLU- (Şehlı' Plancıları Odası lı Temsilcisi) 

Ben Türkiye'de bütün kurumların DSI dahil. Tarım ll Müdürlügü dahil GAP Bölge Kalkı nma 

Idaresi dahil. DPT dahil. kendi görevlerini tam ve eksiksiz yaptık larına inanıyorum . Türkiye'de 
şu andaki işlerl ik mekanizmasının yürümemesi. şehirleşmenin rezaleti. bunların niye böyle ge
li şLigi ayrı bir tartışma konusudur. Bu anlamda. kurumsa l çekişmelerden çok. insanların birey
sel sorumlul uklarını öne çıkararak düşünmeleri gerektigini sanıyorum. 

Türkiye'ye son dönemde. özellikle Avrupa'dan. Amerika'dan. hatta Habitat gündemiyle de 
taşınmış olan sürdürülebilirlik kavramı herkesin dilinde. Sürdürülebilirlik kavramının içerigi ne
dir? e kadar tartışıld ı? Ne kadar kabulleni ldi? Insanlar kendi yaşamlarında bunların ne kada
rını yaşıyor? Sürdürülebilirligin temelinde. tüketimi sınırlamak vardır. ama ben bugün Türki
ye'de tüketimi sınırlamak adına bir şeyler yapıldıgına inanmıyoı·um. Bu anlamda. GAP'ta yapı
lan ça lışınalarda sürdürülebilirligin içeriginin daldurulması gerekLigi kanısınday ım . 1989 pla
nından sonra bir revizyon planına ihtiyaç duyu lmas ı . acaba 10 yıl sonra tekrar revizyona gerek 
olu ı' mu? Diye bir kuşkuyu gündeme geti ı· iyo ı·. Buradan yola çıkarak master plan anlayışı yeri
ne. dinamik plan anlayışı mı gündeme getirilmeli? Yapılan bu çalışınay ı desteklemek ve anlayış
la karşılamakla birlikte. D.P.T .. D.S.l .. Bayınd ı ~ l ık Bakanlıgı. vb. yatırımcı kuruluşlar GAP Idare-
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si'ni ne kadar tanıyacak laı·? GAP ldaı·esi'n i n alınış oldugu kararları ne kadar uygulayacaklar? 
Bun ların ne kadarı kag ıt düzeyinde kalacak? Ne kadarı yatırım progı·aın larına alınacak? MasLer 
plan revizyonundan sonra. bunun uygulanabilirligi için "ekonomik paket" oluşmuş dunıında ını? 

Bunun kaynagı ne olacaktır? Teşekkür edeı·im. Teşekkürleı·. 

Kemal UYANlK- (Türkiye Kalkınma Vakfı) 

TKV'den katılıyorum. Planın genel amaçlarından birisi "refahı saglamak" ve bunu saglaınak 

için de "bölge içi ve bölgeler arası kalkınınışlık farklarını azaltmak için insanların ekonomik ak· 
tiviLelere katılınasını saglaınak gerekir" denmekte ve dogru bir tespit yapılmaktadır. Ancak "de· 
zavantaj lı g ı·uplar" dedig iıniz bir grup var. Gerçi burada 7.Maddede geçiyor ama hiçbi ı· üretim 
aracına sahip olmayan bir kesim var. Bunları ekonomik aktiviLelere katmak için ne tür imkan· 
lar. desLek leı· lazım? San ırım burası net degil. sonra netleşecek. Bölgesel kalkınma için. bu in· 
saniara bazı desLekler ve imkanlar saglanmalı diye düşünüyorum. Ayrıca bunların karar alınma 
süreçlerine dahil edilmesi gerekir. Bu ı·ada da bahsediliyor ama bu t.oplantı larda. bu tür insanla· 
rın -yani hiçbir üretim aı·acına sahip olmayan insanlaı·ın· katıimam ış olmasını da eksiklik olarak 
görüyorum. Teşekkür ediyorum. 

Eyüp KlRAN- (Diyarbakır Zirai Mücadele Araştırma Enstitüsü Müdürü) 

Sayın Başkan. Degeı· li katılımcılar. hepinize saygılaı·ımı sunuyorum. Aslında Türkiye GAP'a 
çok deger verseydi. sanırım 30-40 yıl önce planlayıp. yapması mümkün olurdu. Bence Türki· 
ye'nin siyasi koşullarına göre çok gecikmiş bir proje. Ben 70'1i y ılların başında . bir uzman arka· 
daşımızın Sudan·a yaptıgı Leknik gezinin raporuna bir göz attım. Ingilizierin sömü ı·ge koşulların· 

da bile. 1925 'de Nil'den yararlanarak sulama projesi geı·çekleşti rdigi ni ögrendim. Dünyanın de· 
gişi k yerlerinde bunla ı· yap ılm ıştır. Ka ldı ki Türkiye GAP Projesi'ne çok geç el atmıştı r. GAP Mas
Ler P lan ı hazırland ıktan sonra. proje gündeme geldiginde yaşanan sıcak bi ı· dönem vardır . Yani 
Güneydogu Anadolu'da yaşanan olaganüstü sıcak bir dönem. Bu sıcak dönemde yine ikircikli bir 
yapı yaşandı. Bazen sorunun ekonomik oldugu söylenildi. Dolayısıy la ekonomiye h ız verilirse so· 
runun kapanacagı söylendi. Ama yine ekipler geldi gitti. Çeşitli heyetleı· geldi gitti. Hep söz ve· 
rildi. Ama yine de sonuçta. nisan ayında yapılan !.Op lantı lar sonucunda. projenin 5 yı l rötarlı ol· 
dugu. ve hele hele tarım yatırımlarının da çok az bir düzeyde kald ıgı ortaya çıktı. 

Geçmişte. GAP Idaresi birçok sorununu. projenin büyüklügüve önemi açısından . rahatlıkla 

üst düzeyde halledebildigi için. HükümeLin diger organları ile en azından diger bakanlıklada 
bence sıcak bir diyalogu yoktu. Ben Tarım Bakanlıgı'nda yaşadıklarımdan sonra bir kanaaLe 
vardı m. Yanılıyoı· olabili rim. Omegin. Tarım Bakanlıgı 'nın bir önceki MasLer Planda yeri yoktur. 
Oysa. tarımsa l projeleı· bölge açısından çok daha önemlidir. Çünkü sanayiye yönelik projelerden 
bölge yeLerince yararlanamıyoı·. Oysa. sulamaya yönelik. tarıma yönelik projelerin. bir an önce 
tamamlanması gerekiyordu ama bu gerçekleşmedi. Bu da tarım Bakanlıgıyla olan diyalogun ek· 
sikl iginden kaynaklanıyor. bu eksikligi bizden bir konuşmacı arkadaşımız açıkladı. dedi ki Pro· 
jeye katkı verebilmek için . özellikle bölge kuruluşlarının bu bilinçte olması lazım ve görevlerinin 
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söylenmesi. ona göre hazı rlık lı olmaları lazım . Biz. daha önceki dönemlerde. Bakan lıgı mızdan 

GAP'ın toplantı larına özellikle katılınama gibi bir talimat a ld ık. Bu da arada bir diyalog eksikli· 
gi biı· sürtüşmenin oldugu. bir iletişimsizligin oldugunu gösteriyordu. Ancak GAP Idaresi sanı· 

rım taktik degiştird i. katılım istedi ve geniş kitlelere. sivil toplum örgütlerine. devletin diger or· 
ganlarına. yerel yöneLimlere açıldı. Ben bundan da olumlu sonuçlar· çıkacagını düşünüyorum. in· 
san la ı· düşüncelerini söyleyecekler ve uzmanlar bunu degerlendirecektir. 

Plan yapılırken çogu zaman bazı konular hayalci oluyor. Ben pek çok konunun dikkate alın· 

dıgını görüyorum. Dikkate alınmış ama çok fazla konuyu kapsıyor·. Bir· uzmanın . bir çok konuda 
görüş belirtirken. bazı teknik terimleri yeterince yerine koyamadıgını düşünüyorum . Aı'kadaşlaı· 

da bu konuda eksiklikleri dile getirdiler. Yani bir kişi nin kaleminden biı•çok insanın ri kirlerinden 
gelmiş ama kaleme alınırken eksiklikler o luşmuş. Yanlış anladıın sa özüı· diliyorum. Benim gö· 
rüşleriın bu kadar. teşekkür ediyorum. 

Bir Konuşmacı 

Ben bir örnekle bir konuya da deginmek istiyorum. Şimdi biliyorsunuz. bu proje kapsamın· 
da barajlar ve bu bara jlarda su bi ı• ikiıni yapıldı. Yaln ız bazı veı· i ler gözard ı edildi. Ornek vermek 
istiyorum, Dicle'nin kaynagında Elazıg Maden'de bir çay var. bir bakır işletınesi va ı· ve o y ılla r· 

ca suyu kirletti. O suyu. buradaki barajlarda depo ettik oysa DSI'nin yapmış oldugu analiz so· 
n uçlarından . agır bir takım meta ller. cı va. çinko tespit edildi. Bu barajda kirlilik devam edeı·ken. 

önlem alınınadı ve su barajlarda biriktirildi ve çökebildigi kadar çöke! di. Halen suyun içinde kir· 
!ilik mevcuttur. Ayn ı şekilde Deve Geçidi Barajı ' nda hidrokarbon kökenli bir kirlilik meydana gel
di. Bu konuda zamanında önlem almad ı k. Bundan sonraki süreçte geriye dönüp de "ne yapıyo
ruz ne ediyoruz· diye bir degerlendirıne yapıyor muyuz? diye düşünüyorum . özellikle işletme te
sislerinin kullanıını konusunda. toprak su kaynaklarının kirJetilmesi konusunda. ciddi önlemler 
a lınacak mı? Bu konuda ciddi önlemler alınıp. denetimler yapılırsa bence sürdürülebi lir kavı·a

mı biraz daha tutarlı olacaktır. Teşekkür ediyorum. 

Bir Konuşmacı 

Ben müsaade ederseniz. genel olarak görüşülen konu degil de. tüm bu programı önümüze ge
tiren GAP Idaresi'ne bir soru sormak istiyorum. Idare'nin gerek Diyarbak ır'da. agırl ı klı olarak 
da Urfa 'da yaptıgı toplantı larda veya bizim il müdürlügümüzle baglantılı olarak yapılan işlerde 

pek çok eleman ça lıştırd ıgını biliyoruz. Bu elemanlardan bir kısmı halkla i lişkiler uzmanı adı al
tında bize tanıtı lıyor. 

Mutlaka çok iyi egitim görmüş genç. hoş genellikle de hanımlar . Ben GAP Idaresi nasıl ele· 
man alır? Ne gibi kriteriere bakar? Ne zaman imtihan açar? Eleman al ırken bölgeyi tanıyor mu 
diye soruşturur mu? Çok merak ediyorum. Çünkü ben o han ım ların bu bölgeye uymadıkları ka
nısındayım . GAP Idaresi'nde diger çalışan larını tenzih ediyorum. Yanlışlık yapmak istemem ama 
gerçekten merak ediyorum. benim 30 bin tane meslektaşı m işsiz geziyorken, bu projede yer alan 
insan ların nasıl seçildigi konusunda beni aydın latırsa n ız. çok sevinecegim. Teşekkür ederim. 
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Dr. Yavuz EGE- (Güneydo~u Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Başka söz ist.eyen arkadaş yoksa degerlendirme için arkadaşlarıma söz verecegim. Sayın 

Dag hem GAP Idaresinin hem ondan öt.eye bölge planı ile ilgili projenin önde gelen danışmanla· 
rından. Buyurun sayın DAG. 

Rıfat DAC- (Güneydo~u Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Danışmanı) 

Sayın Başkanım, iki saattir yogun bir ça lışma içerisindeyiz. Oneelikle sizin nezaretinizde ve 
kontrolünüzde sürdürülen bu ça lışmada. gerek Mehmet Bey'in takdimi ve gerekse arkadaşları· 
mızın sıcak katılım ı "meseleye gerçekt.en de bir öz kazandırdı" diye düşünüyorum. Ben öncelik· 
le kırsal kalkınma ve tarım boyutuyla ilgili arkadaşlal'ımızın degindigi hususlara. plana katılan 
bir kişi açısından degerlendirmeye ça lışacagım . Çok kıymetli eleştiriler geldi. Çok kıymetli görüş· 

ler geldi. Ben şu kuşkuyu dile getirmek istiyorum. biz de arayış içindeyiz. Amaç, hedef ve stra· 
t.ej ilerle ilgili dogrultulara bir diyecegimiz yok. Ama bunu nasıl uygulayacagız? Birlikt.e degerlen· 
diriyoruz. Aynı toplumda ve aynı şartlarda çalışıyoruz. Gerçekt.en bir aray ış içindeyiz. Bunda ka· 
munun çok önemli ve büyük bir gücü var. Bu Tarım Bakanlıgıdır. Devlet Planlama Teşkilatıdır. 
Bayındırl ık Bakanlıgıdır. D.S.I'dir. tarımsal alanla ilgili olarak Köy Hizmetleri Genel Müdürlü· 
gü'nün yaklaşımıdır. Ama şunu da gördük ki bu güzide kuruluşlar. özellikle 2010 hedef progra· 
mımız için önemli ça lışmalar içindel er. Mesela D.S.I. 'nin bu yönde özellikle sulamaya agırlık ve· 
recek bir yatırım t.ercihi içinde oldugunu gözlemledik. Haliyle Köy Hizmetleri Genel Müdürlü· 
gü'nün de buna entegre olacak gibi bir yaklaşım içinde olduklarını gördük. Şimdi degerli arka· 
daşlarımız özellikle ziraat ve kırsa l kalkınma meselesine degindiler. Ben tek tek madde başlıkla· 

rı halinde deginirsem meseleyi tekrarlam ış olurum. ama genelinde özet halinde cevaplarsam da· 
ha iyi olur diye düşünüyorum. Şimdi bu plan. şimdiye kadar GAP Idaresi'nin yapmış oldugu ça· 
lı şmalarda ortaya çıkan aksaklıklarını görerek bu meseleye el attı ve burada özellikle kamu or· 
taklıgı , kamu işbirligi önemli. ama hedef grubun. hedef kitlenin. bu meseleye katılmasının bu pla· 
nın başarısını, özünü. esasını Leşkil ettigi noktasına da gelmiş durumda. Bu nedenle özellikle kır· 

sal alanda kırsal nüfusun. kırsa l programlara aktif katılmasını sagtayacak ve o kaynakları ge· 
liştirecek bir yaklaşım bir mantık seçildi, bu. egitim boyutudur. Insan kaynaklarının geliştirilme· 

si boyutudur. Insan kaynaklarının geliştirilmesi boyutudur. örgütlenme boyutudur. Bu plan üç 
önemli unsura atıf yapıyor. Bunun çok kıymetli bir yaklaşım oldugunu düşünüyoruz. Sürdürüle· 
bilir kalkınmanın gerçekleştirilmesi açısından. Bir de şu aşamaya kadar yapmış oldugumuz ça· 
lı şmalar. meselenin organizasyonu ya da senaryosuna ilişkin bir takım tarifler yapmadıgı için 
biraz eksik. yani biz henüz o aşamada degiliz. Bu hedeflere ilişkin faaliyetler tanımlandıkça. özel· 
likle tarımın ve kırsal ka lkınmanın alt sektörlerine ilişkin tarifleri yakalayabilecegiz ve on ları gö· 
rebilecegiz. sanıyorum siz bu genel perspektife okey dedikten sonra. olur dedikten sonra bu yön· 
deki çalışmalar geliştirilecek ve soruntarım ız da ona cevap verecek ÇÖzümler de bir düzen için· 
de tanımlanacak. 
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Ornegin. şu aşamada su ürünlerine deginilmemiş olabilir. Biz bunu su. toprak ve biyolojik 
kaynakların geliştirilmesi gibi bir tanım içinde göstermeye ça lıştık. önem verilmedigi gibi bir dü
şüncen in dogmasını istemeyiz. Kamu kuruluşlarının, başta Tarım Bakanlıgı olmak üzere GAP 
Idaresi'nin bölgede deneyimi var. Çok kıymetli araştırmacı. uygulayıcı arkadaşlarım ız var. bu bi
rikimi plana yansıtacagız. 

Hemen şunu söyleyebiliriz, hayvancılıgın çok önemli bir sektör oldugunu zaten işin başında 
tanımlamaya ça lıştık, gördük ve onunla ilgili bir takım tanım lamalar getirdik, özellikle sulama 
dışı alanlarda tarımsal gelişmenin. tarımsal kalkınmanın motoı·unun hayvancılık sektörü oldu
gunu gördük. Gittigirniz illerde, gittigirniz bölgelerdeki arkadaşlarımızın kaLkısı bizi yönlendirmiş 
oldu. Kırsal kalkınınayla ilgili olarak TKV'den katılan Kemal Uyanıkarkadaşımızında ifade etti
gi ve çok önemli olan dezavantajlı gruplar, yani hiçbir üretim aracına sahip olmayan bu insan
lar. tarımsal imkanları yoksa. tarlası yoksa. bunlarla ilgili ne tür bir operasyonel bir çal ışma ge
liştirilecek? Biz bu tür imkansızlı klar içinde olan kesimler için bir ön hazırlık içindeyiz. gerekli 
bilgilendirmeler yapıld ı, hazırlandı ve soruna tanım getirebilecek aşamaya geldik. Bu tanım, 
madencilik olabilir. arınancılık olabilir. su ürünleri olabilir. turizm olabilir. Bu tür tarım dışı kay
nakların geliştirilmesine yönelik dinamikleri harekete geçirecek bir süreç başlatacagız. Bu alan
lardaki hizmetleri, katılımcı kırsal degerlendirme yöntemiyle yine kamu ortaklıgı içinde Tarım 
Bakanlıgıy la. Köy Hizmetleriyle. gönüllü kuruluşlaı·la birlikte çalışarak birlikte pı·ojeler geli ştire

rek yogunlaştıracagız. Toprak dagılımı 89 Master Plan'ında degerlendirilip ve toprak mülkiyet 
yapısının düzensiz oldugu vurgu lanmıştı. Burada ı·ad ika l iyileştiı·me mekanizmalarını hemen ha
rekete geçirmek yapısal olarak mümkün degil, bu yönde bir beyanda bulunmak da dognı degil, 
bu yüksek iradeye baglı bir iş ama şunu söyleyebilirim. bugün F'ransa'da uygulanan bir uygu
lamaya geçilmesi düşünülüyor. Bu konu. plan sürecinde arazi ofisi ve arazi edindirme fonu gibi 
bir mekanizma ile tanımlanmıştır. Böyle bir kurumsaliaşmaya gitmeyi düşünüyoruz. Kamu or
taklıklarıyla birlikte bir fon kurulacak, LOpraga ihtiyacı olan kesime arazi geliştirilerek. stok ge
liştiri lecek ve yine bu fon kaynakları, kullanılarak ve çiftçinin katılımı da alınarak uzun vadede 
borçlandırılarak arazi edindirme yönüne gidilecek, böyle bir tercih içindeyiz. Bunu plan sürecin
de tartışaı·ak görecegiz. Ve uygulamada da koşulları zorlayacagız. Kırsal kalkınma ve tarım ko
nusuna bakış açımıza ilişkin bir iki şey söylemek istiyorum. Bir kere dogal kaynakları ve tekno
lojik yapıyı geliştirecegiz. Ama sadece fiziksel alL yapıyı degil yaşam kalitesini yükseltmek bizim 
nihai amacımızdır. Sadece gelir düzeyini yükseltmek o veı·imliligi arttırmak degil bu gelirin bi
ı·eylere eşit, adil ve dengeli bir biçimde dagılımını saglayacak bit' yaklaşım içindeyiz. yani nihai 
hedefimiz kırsal alanda da yaşam kalitesini saglamaktır. 

Nedir bu? Bu sadece fiziksel ve tarımsal alt yap ı hizmetlerinin götürOlmesi şeklinde düşünül

memeli, teknolojik alt yap ı diye tanımlanan bir yaklaşım var: Buna fiziksel alt yapı. sosyal alt 
yapı . üst yapılar, teknoloji, konut ve kentleşme. çevre de giriyor. Yani sürdürülebilir gelişmenin 
gerektirdigi alt yapıyı . yani çevrenin destek gücünü arttıracak bir yaklaşım içinde olacak bu plan 
insan kaynaklarının geliştirilmesine ve egitimine önem verilecek. üreticilerin örgütlenme eksik-
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ligini. ürün ve kaynak yönetimindeki düzensizligi de ciddi biı• sorunlar olarak görüyoruz. Gıda 

güvenligini. güvenirligini Mehmet Bey açıkladı. Insan kaynakları ve egitim konusunda da öneın
li boşluklar görüyoruz. Mikro finans meseleleri için. küçük çiftçinin. üreticinin. dayanışına için
de. belli bir örgütlenme yapıs ı içinde. çok esnek bir finansınan modeline kavuşmasını saglaya
cak tedbirlerde almaya çalışacagız. üretim. verim. kalite ve pazarla ilgili ciddi sorunlar var. En
tegre tarımsal mücadeleden bahsettik. belki dikkatinizden kaçmış olabilir ama bunun yönetimi
ni çok ciddi bir şekilde talep edecek bir yaklaşım içinde olacagız. girdiyi yerinde ve optimum kul
lanacag ız. Zir?i mücadeleyi optimum düzeyde ve entegre bir yaklaşımla yapınaya çalışacagız. 

Toprak ve su kaynakların ı . biyolojik kaynakları koruyacak. geliştirecek. bir düzenleme içinde 
olacagız. Bunu da yenilikçi bir yaklaşım olarak degerlendirınek mümkün. Gelir düzeyi ve gelir 
dagılımı konusu yeterince açıklandı. Işin başında da açıklamış oldugum gibi kamusal kaynakla
rın ve hizmetlerin etkinliginin arttırılması için kamu hizmetlerinin eş zamanlı götürülmesini sag
layacak bir üst koordinasyonun saglanınasını da. bu program belirlemek durumunda. Bu yön
de çalışmalarımız da var. Tarımsal alanda da. diger sektörlerde de program bütününde de böy
le bir yaklaşım içinde o lacagımızı ifade etmek isterim. Bunu biz ag sistemleri ve Network diye ta
nımladık. Kırsal kentsel alanlararası iş birligini yogunlaştıracak. karşılıklı etkileşimi arttıracak 

bir yaklaşım içinde olacagız. yani yerinde kalkınınayı özendirecegiz. Bu köye dönüş programla
rı da bunun içinde düşünülebilir . Köylü yerinde mutlu olacaksa. potansiyeli vaı·sa. gelişebilecek 
kaynakla rı ve dinamikleri varsa bunlara destek olunacak. Bir ölçüde sanayi. kırsal kesime akta
rılacak. yani kırsa l sanayinin gelişınesi için de tedbirler alınacak. Buradaki Network .kırsal kent
sel ag sistemi bunları da ifade ediyor. Efendim ben başınızı fazlaca agrıttım . Teşekkür ederim. 

Mehmet POLAT- (Iktisadi Planlama ve Finans Modelleri Grup Yöneticisi) 

Tartışınacı arkadaşlara da teşekkür ediyorum. Gerçekten aydınlandık. birbirimizi aydınlat

maınız gerekiyor diye düşünüyorum. Benim bu 3 günlük çalışmalardan edindigim şöyle bir izie
nim var. Genelde şöyle bir izienim var. Bir tartışınacı arkadaş proje dedi. Bunu kalkınına planı. 
Bölge Kalkınma Planı diye degiştireJim dedi. Bizim hazırladıgımız. Bölge Kalkınma Planı ve Uy
gulama program larıdır. Bizim konumumuz da. ne bir idare konumu. ne de politikacı konuınuduı·. 

kimseye de bir şey vaat etmiyoruz. onu da peşin peşin söyleyeyim. Yaptıgımız. planın uygulana
bilir olması. ayaklarının yeı·de olmasını saglaınaya yönelik bir çabadır. Bunun uygulanabilir ol
ması . katılımcıların planı benimseınesine baglıdır. Bu yaygın bir şekilde kabul edilen bir durum. 
Bazı konuları tartışmak için buradayız. Mesela !skan Bey. destekleıneyi tartışalım dedi. dogru 
destekleıneyi tartışalım . Türkiye'de bugüne kadar uygulanan destekleme sistemi bizi istenene 
götürdü mü? Destekleme bir yerde konu kaynagını siyasilerin kullanmasıdır. Bunun çok da et
kili ve istenen neticeyi verdigini de ben şahsen göremiyorum. Yani destekleme bazı şekillerde ol
malı . ama bu üretilen şeyin. tüketicinin talep ettiginden farklı olmasına yol açınamalı diye düşü
nüyorum. Bunları çeşitli platformlarda gerçekten tartışmak lazım . Çünkü sonunda. vergi mükel
lefinin parasının tahsis edilmesi meselesidir ve bu kötü kullan ılıyor diye düşünüyorum. Ikinci bir 
husus. ürün deseni. Bir ürün deseni olsun. mono kültür üzerine gidilmesin. ama bu olab iliı· mi? 
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Veya bunun çeşitlenmesinin şartları bir şeyleri empoze etmek mi? Destekleme mi? Bunları tar
tışmak lazım. Dikkatimizi çeken bazı hususlar mutlaka var, wr bir bölgede kalkınma planı yap
maya çalışıyoruz. Bir arkadaşımızın da söyledigi gibi olaganüstü sıcak bir dönemden geçtikten 
sonra yeni bir plan hazırlanıyor. Ben herhangi bir planın. bu ulusal bir planda olabilir, bölgesel 
bir planda olabilir. temelde büyük farklarının olacagını düşünmüyorum. Yani her ulusal planın 
bir objektif fonksiyonu vardır ve bu objektif fonksiyanda kaynakları etkin kullanarak. geliri en 
çok almaya ça l ışırsınız. Bu GAP Bölge Planı için de. Dogu Karadeniz'de yapı lan bir bölge plan ı 

için de aynı özellikleri taşır. Ama mesela doktor arkadaşlarım söyledigi bir durum var. Bu da 
bölgenin sıtma meselesi. bu bölgeye has bir sorun, onun da bir şekilde aşılması lazım. Ben. bu 
bölgenin Türkiye'nin herhangi bir bölgesiyle bir farkı oldugunu. burada yaşayan insanın Istan
bul'da yaşayan insandan farklı oldugunu. !zmir' de yaşayan insandan farkı oldugunu kabul ede
mem. Bu bir anlamda sadece serzeniş niteliginde. Bizim burada yapmaya çalıştıgımız. sizlerle 
beraber anlamlı bir plan ortaya çıkartmak. Dicle Üniversitesi. Ziraat Fakültesinden bir arkada
şım Abdullah Sezgin Bey "Tarım makineleri Imalat Sanayi geliştirilmeli" dedi. Bu her yerde ola
cak diye de bir şey de yok. eger verimlilik açısından ulusal bütünlük içinde düşünecek olursak 
mevcut kapasitelerin kullanımı açısından , istenen makine neden Adana'dan gelmesin veya Kon
ya'dan gelmesin. 

Bazı çalışmaların yavaş gitmesi, daha iyi olmasına çaba gösterdigirniz için, katı lımcılıgı te
min etmek için. Bir adımı attıktan sonra. temel ilkeler kabul görüyor mu? Bunu test etmemiz la
zım . öncelikierin sıralamasını test etmemiz lazım. Ondan sonra da sanıyorum ki işi biraz daha 
etlendirmek. kemiklendirmek gerekir. Bunlar da her aşamada size gelecek. belki bazısını bege
neceksiniz. bazısını begenmeyeceksiniz. Ama bunları nedenleri ile açıklamanızı isteyecegiz birbi
rimizi ikna etmemiz söz konusu. Diyaı·bakır Tabipler Odası Başkanı arkadaşımız söyledi. Planın 
bilimsel olarak dogru olması gerekir ki, yaygın kabul görsün. ayrıca iyi egitim ve saglık geregi
ne de katılıyoruz. Gerçekten her şeyden önce iyi egitim ve saglık gereklidir diye düşünüyoruz. 
Bir eleştiri de. Plan. ya da çizilen çerçeve diyelim, iddialı belirlemesi. Aslında bu iddia sizin id
dianız. Olaya bir de bu şekilde bakmak lazım . Çünkü bu Planın çerçevesi. bölge toplantılarında 
gelen taleplerin bir özeti niteligindedir. Ama iddialı olmak da gerekir diye düşünüyorum. Tabip 
odasından bir arkadaşımız Doktor Necdet Bey bu yapılanlar sembolik mi? dedi. Bu yapılanlar 

sembolik degil, katılımcılıgın çeşitli yöntemlerini uyguluyoruz ve özellikle de planın saglık aya
grnda Diyarbakır Tabipler Odasından katılım istedik. 

Su ürünleri ve benzeri konular. bunlar gözardı ettigirniz konular degil zamanla onlar da açı
ga kavuşturulacak bir arkadaşımız Eyüp Bey Ça lışmaya bir redaksiyon gerekir dedi evet bu top
lantı lardan sonra bir redaksiyon yap ılacak. Benim genelde izlenimim gidişatımızın dogru oldu
gunu yönünde. Teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Toplantımızın sonuna geldik. Bitirmeden önce son olarak ilave etmek isteyeceginiz bir husus 
varsa söz vermek isterim, yoksa eger toplantıyı kapatacagım . Buyurun 
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Bir Konuşmacı 

Ben üreticiler için bir Pazar yeri istiyorum. Üretici malını kendi sattıg ı zaman hem üretici hem 
tüketici kazanıyor. Teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE· (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Teşekkür ederiz. Pazarlamayla ilgili bir çalı şına yapılıyor. Bu konuda size de tekrar geliı·. gö
rüş alınır. Teşekkür ederiz arkadaşımıza. 

Ben. Çevre Bakanlıgı Diyarbakır ll Çevre Müdürlügü'nde taşra teşki l atında çalı ştım. Bizim 
Bakanlıgın Türkiye'nin bütün illerinde teşkilatı olmadıgı için özellikle bölgenizde böyle bir proje
nin uygulanınasında bu konuda bazı önlemler alınaınızı gerektiriyor. Bu konuda temennimiz ba
kanlıgımızın. tüm Türkiye'de. ama özellikle bölgede olan bütün illerde teşkilatianmasını istiyo
ruz. Bu konuda böyle bir öneriın var. Yani çünkü sanayinin yogunlaşınası nedeniyle bazı fak
törler gelecek, bunların önünün alınınası için gerekligini zannediyorum. Teşekkü r ederim. 

Dr. Yavuz EGE- (Güııeydo~u Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Teşekkü r ederiz. Bir arkadaşımız söz istiyordu. Siz istediniz galiba -

Bir Konuşmacı 

Söz alma nedenim. bundan sonraki ça lışma programı hakkında biraz bilgi verebilir misiniz? 
Yani bundan sonra. plandan sonra bizler ne yapabiliriz? Beraber ne yapacagız? O konuda biraz 
bilgi verirseniz biz de bundan sonra toplan tılara hazırlıklı gireriz. 

Dr. Yavuz EGE- (Güneydo~u Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Tabii. Evet toplantı sonuna geldik. Son derece faydalı bir toplantı oldu. Oneelikle hepinize kat
kıl arinızdan ötürü teşekkür ediyoruz. Bundan sonraki çalışınalar bu seri toplantılardan elde edi· 
ten girdilerle degerlendirilerek öncelikle elinizde bulunan doküman ın gözden geçirilmesi şeklin· 
de olacak. ondan sonra bunun say ısallaştı r ılmasıyla ilgili bir çalışma zaten sürdürülüyor ama 
şu doküman revize edildikten sonra bu revize edilmiş dokümana göre sayısallaştı rılması ve çe
şitli modellerden elde edilecek sonuçların plana aktarılması şekl inde devam edecek. Bu arada, 
sayısaliaştırma ve model ça lışınalarına destek olacak çeşitli projeler ve onların hazırlanınası ve 
ilgili ça lışmaların yapılınas ı aşaması var. Orada büyük ölçüde sivil toplum örgütlerinin katkısın
dan istifade edilecek. dogrudan dogruya hatta onlara bu projelerin uygun olan durumlarda özel
likle de üniversitelerin de katkısı saglanarak gerçekleştirilmesi yoluna gidilecek. Bunlardan bir 
tanesine az önce şahit olduk. Planın saglık ile ilgili kısmına. Tabipler Odaınızia birlikte diger il
gili kuruluşların da katılımıyla katkı saglanacak ve benzeri çalışma lar diger Sivil Toplum örgüt
leriyle de yürütülecek. ondan sonra buna benzer toplantılar tekrar yapılacak. Oneelikle planın 
gözden geçirilmesi ve sözünü ettigiın türden projelerin katkısının da gelmesi ve say ısaliaştırma 

aıneliyesinden sonra . bu türden toplantılar tekrar edilecek. Sonraki toplantılar ister istemez da-
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ha da spesifik olma durumunda. Çünkü bu toplantılar. bölgeye ilişkin sayısal verileri de içerip. 
onlardan hareketle ileriye dönük bir takım projeksiyonlar ve de onlara ba~lı olarak uygulanacak 
olan uygulanması gereken politikaları içerecek. bu bakımdan giderek daha önemli ve de katkıla

r ın daha da fazla önem taşıyaca~ı bir aşamaya do~ru gidiyoruz. Yani planı aslında hep birlikte 
hazırlıyoruz. Bu bakımdan zannediyorum şimdiye kadar da böyle bir uygulama yapılmadı. Böy
le bir çalışmanın ilk defa da yapılması önem taşıyor ama bu katkıların sürdürülmesi. karşılıklı 
iletişimin sürmesi gerekiyor ki bu başarılı olabilsin. Bu birlikte çalışma sürecinin. sadece plan 
hazırlı~ında d~il. plan sonrasında uygulama projeleri ortaya çıktıktan sonra da devam etmesi 
geı·ekiyor. Çünkü önemli olan planın yapılması kadar projelerin hayata geçirilmesidir. Ben o dö
nemde de birlikte olunaca~ına inanıyorum. Çünkü birlikte olmanın herkes açısından sa~layaca
~ı pek çok yarar var. Katıld ı~ınız için çok teşekkür ediyorum. 
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DIYARBAKlR KATILiliCI LIST~I 
Alli SOYADI KURUM TEL 
ABDULlAH 0~\!IR ZIRtil MOCADf:I.E ARtiŞTIR MA f:NSTITOSO DIYARBAKlR o 412 2238310 
ABDUI.Lı\11 SEVINÇ BOYOKŞEIIIR BEUlDin: Bt\ŞKANIJCI DIYARBAKlR 0412 2244231 
ABDIJLLAII ~IZ OICI.E ONII ERSITESI ZIRA IT rAK. üCRETlll GOR~~ USI DIYARBIKIR o 412 2488:;66 
AUO'/.M TCDD DIYARitlKlR 0412 2218787fJ38 
ASUMA.~ UKTA 1 TARlll ll. MOOORLOCO DIYARBAKlR 0412 2211008 
A I'ŞEtl SE\1:1 TF.KIN TARlll IL MODORLOCO ŞUBf: MOIJORO lliYıiRB I~IR o 412 2284180 
1\!.IZP(MT TARIM ll. MOD!JRLOCO I'ROJF.ISTATISTIK ŞUBf: MÜDÜRÜ DIYARBAKlR 04122212589 
B\ 1 RMI Çt:\'IK ART YA\'1~ DI\ARil~~IR 
BEDIHRI\,~ T.IRI\1 ll.IICDORI.OCO DIYIR!t\KIR 04122211008 
BEliZAT B~RAı\ ZIR•II MCC~IJF.LF. ~RAŞTIRM\ Pilı11TOSO OIYIRBI~IR 0412 2238349 
aJ\EI'T ,\LPIIA \ MUIITIR DIV!IRBAKIR 04122238162 
DR.\I.E\!1~ Ul.UC DIV!\Rili~IR HBIPI.~RI ODASI DIY~RB,\~IR o 412 2231179 
DR.II.OCUZ SIM:I!ILI.IOCI.U ŞEIIIR I'IJ\\a!ARI ODASI OIYARB:IKIR 041W88403 
DR.\IAIIMIJT ORTAKAYA IJIYIRBAKIR TABIPII.R ODASI DIYARBA~IR 04122212318 
OR.M:COET IPEKYÜZ IJIYARB·IKIRTABIPII.R 00-ISI DIYARB\~IR 0412224&131 
~1.~ \WL TARlll IL M00CRL0Cü DIYARBAKlR 04122211008 
EYfiP KIRA~ ZIRAI IIÜC\DEII. ~~11R\IA E\STITOSO Dlm&IKIR o 412 2238310 
YAIK ŞAIIIN T.IIALK BMKı\SI DIYARBAKlR o 412 2244443 
l'l:TIIIn: ÜZBf:RK GONEYDOCU A\ADOW TARIIISi\l, ARAŞTIR\IA E~STITÜSÜ DIYARBIKIR o 412 3261338 
GOKIIAN METIN GOM:YllOCU A.~ADOW BOu;ESI KALKINilA Pl. 1~1 A~KARA o J12 4405210 
IIADI AYDt~ ZIR ll IIÜC\DEII. ARAŞTIRilA E~SI1T0s0 DlnR&I~IR 04122238310 
IIAivl.' tii.OIZ GÜ\~:YOOC~ ,11\ IDOI.U BOu;ESI KALK!\ llıl Pl..l.\1 1.\K.IR.\ 031W05210 
Hı\&'..~ D~~IZIIA~ DSI X.BOu;g MOOORLOCO DIYARBA~IR o 412 2289950055 
IlASlP GÜLSF:VER llAYI~DIRUK ISKA~ MOOCRLOCO DlmBIKIR 041223:i41i8 
IIÜSEYIN GOLCOK KOY ııızm:nJ:RIS.BOu;g MOOORLOCO DIYARBAKlR o 412 2624700 
IIÜSEYIN IRCI TARIM IL MCDilRLOCO DIYARBAKlR 0 412 22 195.QI 
IIÜSEYI~ POIAT D.O. 1 m:RI\ER ~'AKÜLTESI DIYIRBA~IR o 412 2480020 
IRPAN AYDIN BIS\tiL BELEDilE BAŞKANUCI DIYARB.IKIR 04124153617 
ISKANTECI~ Z\10 ŞUBE BIŞK:\1\ 1 DIYARB\KIR 04122340013 
KEMAL UYA~IK TÜRKIYE KAI.KIN\IA VA~FI DIYARBAKlR 04122512397 
~UIADi tiYDIN ZIRAI MÜCADELE ARAŞTIRMtl f:NSI1TOSO DIYARBAKlR o 412 2238349 
MAIIIR BENKTAŞ T.IIAI.K BANKASI OFIS ŞUB~I DIYARBAKlR o 412 2241727 
MEIIOI DADAK TARIM ll. MODORLOCO DIYARBAKlR o 412 2219591 
MEIIMET IIATISASU ~I UIITAR DIYARBA~IR o 412 2238162 
MEHM ET IZAK IlASIN DIYtiRBAKIR o 412 2282831 
MEHMET KIZII.TEPE MUIITAR DIYARBAKlR 
MEH\IET RtOVA~ ÜZIIAI. MEKSA vmı OIYARBAK IR o 412 2378829 
M EliM ET I'OLAT GÜNEYOOCU ANtiDOW ll()(.{; ESI KALKlNMA I'IANI AN Kıl RA o 312 4405210 
MUSTAfA OCUZ SINEMINI.IOCW şı.:I IIR PlANOlARI ODASI DIYARBAKlR 
~ECATI PIRINWOCLU MillARlAR ODASI DIYARBAKlR o 412 2232~2 
NEJDf:T ATALAY MAKINA MÜIII\,~OISII.RI ODASI DIYARilAKIR o 412 224&147 
OKTAY KILIÇ DSI X.BOu;g MÜDÜRLOCO DIYARBAKlR o 412 2289950055 
ORHA~ YILDIZ ll. ÇEVRE MCDORLOCO DIYARBAKlR 04122241580 
RIF AT OAC GONEYOOCU ANADOW BOu;ESI KAl.KINMA !'LANI ANKARA o 312 4405210 
SABAIIA mN KARAHAN ZIRAAT ODASI DIYARBAKlR o 412 2354178 
SAUII MEDE~I ZIRAATOD\SI DIYARBAKlR 0412 2354178 
SE\'F1 PARLAK ZIRAAT MÜII~DISLERI ODASI DIYARBAKlR 04122243571 
ŞAHIS.\IAIL YUSI.liUT MAKINA MÜIII\,~DISLERI ODASI DIYARBAKlR o 412 224&147 
ŞEYHMUS DIKEN llÜYÜ~IIIR BELEDIYE I!AŞKMILICI DA.~I~IANI DIYARBAKlR o 412 2234884 
TURAN KAPAN OOYÜKŞEIIIR BElEDIYE Bi\ŞKANI.ICI DIYARBAKlR o 412 2211394 
YA11JZ EGE GONEYOOCU A. ~ADOW BO U! ESI KALKINilA PlANI MKAR.A o 312 4405210 
YRD.DOÇ.DR.ABDUI.LAII SES>IZ D.O. ZIRAAT YAKOLTESI DIYARBAKlR o 412 2488:i6&'1ll 
YRD.DOÇ.DR.II.~I.II. BOW D.O. ZlllMT F.\~ÜLTESI BITKI KORUMA BOl. DimBAKlR 04122488566 
YRD.DOÇ.DR.ISALIIL ÇI \lE~ 0.0. ZIRAAT ~'AKÜLTESI DIY~B.~KIR o 412 2488566 
YRD.DOÇ.DR.MUSTAFA Etli.N D.O. ZIR!ı.~T FAKÜLTESI DIYARBAKlR o 412 2488566 
ZOI.FI KURT MUIITAR DIYARilAKIR 04122238162 
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T.C. 
BAŞBAKANLIK 

GÜNEYDoGU ANADOLU PROJESİ 
BÖLGE KALKıNMA 1DARES1 BAŞKANLIGI 

ADRES: Willy Brandı Sokak, No: 5 06680 Çankaya-ANKARA - Tcl: (0.312) 442 23 24 Fax: (0.312) 4-10 13 84 
BÖLGE MÜDURLÜCÜ : Şanlıurfa Tuneli Çıkış Agzt. P.K. 155ŞANLIURFA- Tel: (0.414)314 17 50 Fax: (0.414) 313 50 73 

E-mail: gap-x@gap.gov.ı r inıemet: WW\v.gap.gov.tr 

GAP BÖLGE KALKJNMA PLA 
· PROJE EKIBI 

Cinnah Cad. o. 9619 
06550 Çankaya/ANKARA 

Tel: (0.312) 440 5210 • Fax : (0.312) 440 52 76 
Internet: www.gapplan.org 
e·mail: oıbilen@gap.gov.tr. 

Af~r~u Matbaası • 425 22 44 • ANKARA 
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